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وزیر اقتصاد:

وام های خرد به فوریت 
به مردم داده شود

دولت چهار  میلیون و 
۱۶۰ هزار مسکن می سازد
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سرمقاله

تولید مسکن نیازمند 
تسهیلات است

بازار مسکن در حال حاضر 
چشم انتظار همکاری بیشتر 
دستگاه ها اســت. اگر این 
همکاری بهبود یابد به طور 
قطع همزمان با افزایش تولید، بازار مســکن هم 
رنگ بوی بهتری خواهد گرفت. کشور بزرگی داریم 
و می توانیم از طریق گســترش شهرها و روستاها 
و ساخت و ســاز پیرامون به حل و فصل مسکن 
بپردازیم و خانه ویلایی حق مردم اســت. در حال 
حاضر ایجاد مسکن نیازمند ابزار قوی تسهیلات 
است تا از این طریق ساماندهی شود. اساساً آپارتمان 
نشینی با ســبک زندگی ایرانی در تعارض است. 

آپارتمان نشینی...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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خیز دولت برای 
تربیت ۵۰۰ هزار نیروی 

اقتصاد دیجیتال

وام مسکن روستایی به 350 میلیون تومان افزایش یافت

کاهش هزینه  زمین  در تولید  مسکن
صفحه3
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صنایع  بزرگ  نیروگاه ساز  می شوند
تامین   برق   مطمئن   و   پایدار 

معاون پارلمانی رییس جمهــور از خیز دولت برای 
تربیت ۵۰۰ هــزار نفر نیــروی متخصص اقتصاد 
دیجیتال خبــر داد. به گزارش ایرنا، ســید محمد 
حسینی معاون پارلمانی رییس جمهور در گفت و 
گویی تاکید کرد: برنامه هفتم یک رویکرد ۵ ساله در 
بخش های مختلف کشور است لذا ضرورت داشت که 
با دقت تنظیم شود و دولت در این راستا برنامه هفتم 
را براساس سیاست های ابلاغی و آسیب شناسی از ۶ 
برنامه قبلی و با تاکید و توصیه مقام معظم رهبری بر 
مبنای مسئله محوری تهیه کرده است. وی افزود: در 
این برنامه موضوعاتی مانند رشد اقتصادی، کنترل 
تــورم، ظرفیت های کشــور در حوزه های مختلف 
از جمله ترانزیــت، افزایش بهره وری، مشــکلات 
صندوق های بازنشســتگی، اقتصــاد دریامحور و 
اقتصاد رقومی )دیجیتال( مــورد توجه قرار گرفته 
است. وی افزود: اهداف و سیاستگذاری های خوبی 
در برنامه هفتم در بخش های سیاســی، اقتصادی، 
سیاســت خارجی و فرهنگی و آموزش و پرورش 
پیش بینی شده است و با اجرایی شدن آن می توان 
شاهد گشــایش های اقتصادی قابل توجهی بود. 
معاون پارلمانی رئیس جمهور بیان کرد: در برنامه 
هفتم توسعه به موضوع پرورش در حوزه نهاد آموزش 
و پرورش، مهارت آموزی به جوانــان و نوجوانان و 
اهمیت فضای مجازی، تاکید جدی شده است و در 
حوزه اقتصاد دیجیتال و فضای مجازی تکلیف شده 
که ۵۰۰ هزار نیروی ماهر و متخصص تربیت شود. 
معاون رئیس جمهور گفت: اینکه بایدن می گوید اگر 
رژیم صهیونیستی هم نبود ما آنرا ایجاد می کردیم 
حاکی از آنست که استکبار از وجود خنجری بر پهلوی 
امت اسلامی سود می برد اما شرایط به گونه ای رقم 
خورده است که جنایت و وحشیگری صهیونیست ها 

علیه زنان و کودکان بی دفاع...

اجتماعی

رئیس کمیته عمران شورای اسلامی شهر تهران اعلام 
کرد: شهردار تهران با حضور در چین قرارداد ساخت 
۷۹۱ دستگاه واگن مترو تهران را به جریان انداخت. 
همچنین موضوع انتقال تکنولوژی ۸۴۰ دســتگاه 
بوژی )تکنولوژی متحرک سازی واگن( نیز عملیاتی 

خواهد شد.
سید محمد آقامیری در مورد سفر شهردار تهران به 
چین و انعقاد قرارداد خرید واگن اظهار کرد: قراردادی 
که در سال ۹۵ بسته شده تفاهم نامه ای با یک شرکت 
چینی بود که در ۴ سال گذشته و در دوره قبل به دلیل 

عدم همراهی دولت وقت مسکوت مانده بود. وی افزود: 
در این دوره تفاهم نامه ها انجام شــده و با دولت نیز 
هماهنگی های لازم صورت گرفته است. تا جایی که 
این قرارداد با پیش پرداخت هیئت دولت منعقد شده و 
اکنون کارهای پایانی آن و کارها مرحله به مرحله  پیش 
می رود. آقامیری خاطرنشــان کرد: در روند بررسی، 
قرارداد ۶۳۰ واگن به ۷۹۱ دســتگاه ارتقاء پیدا کرد. 
ضمن اینکه ۲۵۹ دستگاه نیز جدیداً مورد مذاکره قرار 
گرفته است تا در یک پروسه دو تا سه ساله اضافه شود 

و به ۱۰۵۰ دستگاه برسد.

به گفته مدیرکل دفتر آموزش های فنی حرفه ای و 
کاردانش وزارت آموزش و پــرورش، در حال حاضر 
هنرستان های کشور حدود ۲۰۰ رشته در ۷۰ حرفه 
شغلی دارند. عباس بیات با بیان اینکه ما حدود ۲۰۰ 
رشته در ۷۰ گروه و حرفه شــغلی در آموزش و فنی 
و حرفه ای داریم، اظهار کرد: طبیعتــا برخی از این 

رشته ها خاص پسران و برخی خاص دختران است.
وی با ذکر مثالی ادامه داد: برای مثال رشــته صنایع 
فلزی خاص پسران و رشته تربیت کودک، طراحی 
دوخت و مدیریت و برنامه ریزی خانواده خاص دختران 
است؛ اما رشته حسابداری ما برای دختران و پسران 
می باشد که این امری طبیعی است. مدیرکل دفتر 
آموزش های فنی حرفه ای و کاردانش وزارت آموزش 
و پرورش در پاســخ به اینکه از آنجا که هدف اصلی 
تحصیل دانش آموزان در هنرســتان جذب در بازار 
کار است، آیا امکان اشتغال دانش آموزان هنرستانی 

پس از تحصیل در رشــته ای مثل »تربیت کودک« 
وجود دارد؟، توضیح داد: بله؛ برای مثال دانش آموزان 
فارغ التحصیل از رشــته تربیت کــودک می توانند 
در کودکســتانها طبق مهارت هایی که آموخته اند 
مشغول به کار شوند چراکه  مهارتهایی که در هنرستان 
می آموزند کاملا در حوزه کودکســتان ها است. این 
دانش آموزان مباحثی درباره نحوه ایمن سازی وسایل 
بازی کودکستانها، شــناخت درباره وسایل بازی که 
منجر به رشد شناختی کودک می شود و... می آموزند. 
بیات درباره رشــته مدریت خانواده نیز توضیح داد: 
این رشــته را مقداری محدودتر می کنیم چراکه در 
واقع رشــته مدیریت خانواده مجموعه ای است که 
دانش آموزان محصل در این رشته مهارت های مربوط 
به مدیریت خانواده از جمله آشپزی، خیاطی و کودک 
یاری را می آموزند و تلفیق و تنوعی از چند رشته است 

که بچه ها در هنرستان کار و دانش می گذرانند.

به گفته رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان 
حفاظت محیط زیست بیش از ۸۵ درصد اتوبوس های 

درون شهری تهران به سن فرسودگی رسیده اند. 
در این شرایط نوسازی و توسعه حمل و نقل عمومی 
اصلی ترین و موثرترین راهکار کاهش آلودگی هواست. 
مهرماه در شرایطی به پایان رسید که ۲۸ روز کیفیت 
هوای تهران قابل قبول بود اما با افزایش سرما و سکون 
نسبی هوا، چهره کلانشهرهایی مانند تهران بیشتر 
غبارآلود خواهد شــد. به گفته  رئیس مرکز ملی هوا 
و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست راهکار 
اساسی کاهش آلودگی هوا اجرای قانون هوای پاک 
اســت. در این جهت اصلی ترین و موثرترین اقدام، 

توسعه و نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی است.
داریوش گلعلیزاده اظهارکرد: نیمه اول امســال در 
مقایسه با سال گذشــته از منظر کیفیت هوا شاهد 
شــرایط بهتری بودیم و حدود ۴۴ روز ناسالم برای 
گروه های حساس، پنج روز ناسالم برای تمام گروه ها، 
۱۶۰ روز قابل قبول و ۸ روز پاک بود اما به دلیل آنکه 
شاخص کیفیت هوا، تعداد روزهای قابل قبول و پاک 

تابع شرایط جوی اســت، نمی توان گفت این نشانه 
عملکرد دستگاه های اجرایی در حوزه کاهش آلودگی 
هوا بوده اســت. وی افزود: براساس پیش بینی های 
سازمان هواشناسی میزان بارش های امسال بیشتر 
خواهد شد. ناپایداری جوی و وزش باد با سرعت لازم 
است می تواند موجب تخلیه آلاینده ها شود البته با 
توجه به شرایط شهر تهران از منظر اقلیمی همچنین 
بارگذاری هــای جمعیت و فعالیت و میزان انتشــار 
آلاینده ها در شــرایط وارونگی دمایی قطعا آلودگی 
هوا را تجربه خواهیم کرد. گلعلیــزاده با بیان اینکه 
اعلام هشدار و تشکیل کمیته اضطرار راهکار کاهش 
آلودگی هوا نیست، اظهار کرد: انجام این  گونه اقدامات 
با هدف کاهش میزان مواجهه شهروندان با هوای آلوده 

و بحرانی تر نشدن کیفیت هوا است.
وی تاکید کرد: راهکارهای میان مــدت و درازمدت 
در قانون هوای پاک پیش بینی شــده و خوشبختانه 
علیرغم آنکه این قانون به طور کامل اجرا نشده است اما 
برنامه های خوبی طراحی شده و طی یک برنامه پنج 

ساله شاهد اتفاقات خوبی در این حوزه خواهیم بود.

رئیس سازمان سینمایی در سفر یک روزه خود به استان 
کهگیلویه و بویر احمد، سینما سیمرغ سی سخت را افتتاح 
کرد. سینما »سیمرغ« سی سخت شهرستان دنا در استان 
کهگیلویه و بویر احمد با حضور رئیس سازمان سینمایی 
کشور و استاندار کهکیلویه و بویراحمد، مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و مسئولان محلی و علاقمندان سینما به 

بهره برداری رسید و به مدار سمفا متصل شد.
محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی، در آئین افتتاح 
این سینما ضمن ابراز خرسندی از اضافه شدن این سالن 
به چرخه سینماهای کشور گفت: خوشحالم که مردم 
شهرستان دنا برای اولین بار صاحب سینما شده  و خدا را 
شاکرم وعده ای که سال گذشته در سفر استانی داده ایم، 
امروز محقق شــده اســت. وی افزود: اگر امروز اقدامی 
صورت گرفته به حسب وظیفه بوده است و معتقدم خیلی 

دیر سالن سینما به شهر شما آمده است.
رئیس سازمان سینمایی با بیان اینکه امروز شاهد افتتاح 
۲۲۹ امین سالن سینمایی در دولت سیزدهم هستیم 
عنوان کرد: بدون تردید، این اقدامات ثمره رویکرد عدالت 
فرهنگی دولت سیزدهم است. براین اساس  افتتاح این 
سینماها در راستای هدف گذاری سازمان سینمایی برای 
ارتقای ظرفیت های نمایش فیلم و توســعه زیرساخت 

سینمایی در استان هاست.
وی همچنین، با اشاره به جنایات صهیونیست ها در حق 

مردم بی پناه غزه خاطر نشــان کرد: اگر امروز آرامشی 
داریم و در حال افتتاح سینماها هستیم  مرهون فداکاری 
شهدای ماست و امیدوارم با شکسته شدن هیمنه و تابوی 
شکست ناپذیری رژیم اشغالگر قدس، شاهد فروپاشی 

کامل این رژیم کودک کش باشیم.
در ادامه این مراسم امین درخشان، مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان کهگیلویه و بویراحمد نیز در این 
آئین، با اشاره به قدمت فعالیت های فرهنگی در شهرستان 
دنا، اظهار کرد: ردپای مردم شهرستان دنا در طول تاریخ 

در فرهنگ وجود داشته و ادامه دارد.
وی در ادامه به نگاه ساختارمند سازمان سینمایی در سطح 
کشور گریزی زد و گفت: نگاه سازمان سینمایی کشور بر 
مبنای رسالت دولت مردمی است. با درایت و برنامه ریزی 
سازمان سینمایی کشور قدم های خوبی در سطح کشور 
برداشتند که برای همیشه ماندگار خواهد بود و در واقع 
یک عدالت فرهنگی در سطح کشور رقم زدند و بر اساس 
همین مش عدالتمندانه دو سینما در استان کهکیلویه و 

بویراحمد امروز افتتاح می شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی کهگیلویه و بویراحمد 
با تأکید بر صبغه فرهنگی مردم دنا، گفت: اگر می خواهید 
که چراغ سینمای سیمرغ همیشه روشن بماند باید مردم 
از این سینما استقبال کنند. الحمدالله سینما با بهترین 

کیفیت در اختیار مردم قرار می گیرد.

وحیدی با بیان اینکه جبهه مقاومت، رژیم صهیونیستی 
را به ذلت کشــانده و بقای آن را زیر سوال برده است، 
گفت: امروز مساله فلسطین به یک مساله زنده، گسترده 
و مداوم در جهان تبدیل شده است. احمد وحیدی وزیر 
کشور در آئین بزرگداشت شهدای مظلوم فلسطین و غزه 
مقاوم بیان کرد: امروز روز دیگری است نه فقط در تاریخ 
سیاسی منطقه، معادلات ملت ها و سرنوشت ملت های 
اسلامی بلکه روزی اســت که جایگاه امت اسلامی در 
پیچش تاریخی این ایام را تعیین خواهد کرد. وی ادامه 
داد: یک ملت اســیر در یک منطقه محدود آنچنان به 
خروش آمــده اند که ارتش به زعم خــود قدرتمند را 
آنچنان به ذلالت کشانده است که همه دنیای استکبار 
و ظلم و ستم احساس می کنند اگر با تمام وجود از این 

رژیم جعلی حمایت نکنند، فروخواهد پاشید.
وزیر کشور با بیان اینکه رژیم اشــغالگر قدس بعد از 
انقلاب اسلامی روی آرامش ندید و نتوانست سیاست 
های توسعه طلبانه صهیونیستی خود را به پیش ببرد، 
اضافه کرد: رژیم صهیونیستی در این ۷۵ سال حضور 
ننگین خود، هیچ گاه چنین وضعیتی را تجربه نکرده 
بود . جنگ های ۳۳، ۲۲، ۸ و ۵۱ روزه، کابوس دائمی 
رژیم صهیونیســتی بود اما چنین وضعیتی را به این 
ذلت و شکست تجربه نکرده بود و اکنون از آینده خود 
هراسناک است. وحیدی یادآور شد: هیچ گاه این چنین 

بقای رژیم صهیونیســتی زیر ســوال نرفته بود و این 
وعده الهی است در محقق می شود. وی با گرامیداشت 
شهدای مقاومت، به ۶ هزار شهید که ۲ هزار کودک و ۲ 
هزارشان زن هستند اشاره کرد و افزود: چیزی که می 
بینیم جز ندای ایستادگی و مقاومت نیست. با وجود 
بسته شدن آب، برق و ســوخت به روی ساکنان غزه، 
مقاوم ایستاده اند و این سند حقانیت ملت فلسطین 

و خباثت دشمنان ملت فلسطین و امت اسلام است.
وزیر کشــور در تبیین ابعاد حوادث اخیر در سرزمین 
های اشــغالی اظهار کرد: چهره های مختلفی در این 
اتفاق دیده می شــود که یکی از آنها، ملتی است که با 
تمام آرمان ها و ظرفیت های خود بــه میدان آمده و 
از شهید شــدن بیم ندارد. وحیدی خاطرنشان کرد: 
برخلاف جنایات رژیم صهیونیستی، رزمندگان مقاومت 
همچنان پرقدرت می تازند و آن ارتش پرادعا، نتوانسته 
است نه تنها آتش رزمندگان را کاهش دهد که ضربات 
مقاومت به رژیم صهیونیستی سنگین تر هم شده است. 
وزیر کشور، چهره دیگر این ماجرا را ضعف و زبونی رژیم 
صهیونیستی توصیف کرد و ادامه داد: با وجود در اختیار 
داشتن گنبد آهنین، انواع تسلیحات، بمب ها، موشک 
ها و بمب افکن ها، رژیم اشــغالگر قدس قدرت زبون 
شده ای بیش نیست که تنها هنرش، کشتن کودکان 

و زنان است.

وزیر امور خارجه تاکید کرد: نوع بی کیفر مانی که در 
رفتار رژیم اسرائیل اعمال می شود، این رژیم را نسبت به 
انجام جنایات خود گستاخ کرده است جامعه بین المللی 
از جمله عالی ترین نهاد حقوق بشری سازمان ملل باید 
به وظیفه خود در پاسخگو کردن رژیم صهیونیستی 
با جدیت عمل کند. بــه گزارش ایرنا، حســین امیر 
عبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در نامه ای به »ولکر تورک« کمیسر عالی حقوق بشر 
سازمان ملل متحد، ضمن محکوم کردن نقض فاحش 
و سیستماتیک حقوق بشر مردم فلسطین توسط رژیم 
صهیونیستی، تاکید کرد: از کمیسر عالی حقوق بشر و 
سایر سازو کارهای حقوق بشری سازمان ملل انتظار 
دارد برای توقف فوری حملات رژیم صهیونیستی اقدام 
کرده و حاکمان این رژیم را به دلیل جنایت علیه بشریت 

و جنایت جنگی پاسخگو کند.
وزیر امور خارجه در این نامه با اشــاره به تجاوز رژیم 
صهیونیستی به مردم فلسطین در نوار غزه برای دومین 
هفته متوالی که منجر به شهادت و جراحت هزاران غیر 
نظامی فلســطینی از جمله زنان و کودکان و تخریب 
ساختمانهای مسکونی، تاسیســات غیر نظامی، زیر 
ساختها، بیمارســتانها، مدارس، عبادتگاهها و مراکز 
سازمان ملل متحد شده اســت، تاکید کرد، اظهارات 
مقامات رژیم اســرائیل همراه با حملات گســترده و 
سیستماتیک نیروهای رژیم صهیونیستی در نوار غزه 

نشان می دهد که این یک کارزار برای نسل کشی مردم 
فلسطین اســت. امیرعبداللهیان افزود: حملات رژیم 
صهیونیستی به شدتی رسیده است که نشان می دهد 
هدف، کشتار جمعی مردم فلسطین در غزه است. در 
آخرین آمار، براساس گزارش صندوق کودکان سازمان 
ملل تخمین زده می شود که بیش از ۷۰۰ کودک در غزه 
کشته و ۲۴۵۰ کودک دیگر از زمان آغاز جنگ در هفتم 
اکتبر مجروح شده اند. وزیر امور خارجه در نامه خود به 
کمیسر عالی حقوق بشر تاکید کرد: کوچ اجباری مردم 
فلسطین توسط رژیم اسرائیل و ورود نیروهای این رژیم 
به غزه برای »پاکسازی قومی« در تضاد فاحش با حقوق 
بین الملل است. فلسطینی ها در هیچ کجای غزه امنیت 
ندارند، زیرا رژیم اســرائیل »محاصره کامل« را بر این 
منطقه کوچک تحمیل کرده و آب، غذا، سوخت و برق 

را بطور غیر قانونی قطع کرده است.
امیر عبداللهیان همچنین خاطرنشان ساخت: حقوق 
بین المللی بشر و بشردوســتانه توسط حاکمان رژیم 
اسرائیل نادیده گرفته شده و نقض می شود. وزیر امور 
خارجه افزود: این نوع بی کیفر مانی که در رفتار رژیم 
اسرائیل اعمال می شــود، این رژیم را نسبت به انجام 
جنایات خود گستاخ کرده است. جامعه بین المللی از 
جمله عالی ترین نهاد حقوق بشری سازمان ملل باید 
به وظیفه خود در پاسخگو کردن رژیم صهیونیستی با 

جدیت عمل کند.

مدیرعامل بنیاد فرهنگی البرز از پایان یافتن داوری 
نهایی جایزه البرز ۱۴۰۲ )نوبل ایرانی( در بخش دانش 
آموزان خبر داد و گفت: با پایان یافتن فرایند داوری 
جایزه البرز ۱۴۰۲ در بخش دانــش آموزی، نفرات 

برتر قدیمی ترین جایزه علمی کشور شناخته شدند.
حیدر ارشدی در گفت وگو با ایرنا با اشاره به شصت 
و یکمین سال تأسیس بنیاد فرهنگی البرز، فراخوان 
شصت و یکمین ســال جایزه البرز )نوبل ایرانی( در 
بخش دانش آموزی با هدف تقدیر از دانش آموزان برتر 
پایه های نهم و دوازدهم سراسر کشور در رشته های 
ریاضی فیزیک، تجربی، علوم انسانی و معارف اسلامی، 
فنی و حرفه ای و کاردانش سراســر کشــور که در 
تابستان امسال منتشر شــد، اظهار داشت: فرایند 
انتخاب دانش آموزان برتر جایزه البرز ۱۴۰۲ با انتشار 
فراخوان و ابلاغ بخشنامه وزارت آموزش و پرورش، 
دانش آموزان واجد شرایط از سراسر کشور، از طریق 
www.alborzprize. سامانه جایزه البرز به نشانی

ir ثبت نام نمودند، آغاز شد.
وی گفت: با خاتمه فرایند ثبت نام، مرحله بارگذاری 
مدارک دانش آموزان واجد شــرایط انجام پذیرفت 
و با پایان این مرحله، پالایش مســتندات دریافتی و 
راستی آزمایی آن ها از طریق استعلام از مراجع ذیربط 
و همچنین، داوری و انتخاب نهایی از میان افراد واجد 
شرایط توسط کمیته علمی جایزه البرز انجام گرفت 
و با انتخاب برگزیدگان نهایی شصت و یکمین سال 

جایزه البرز، طی مراسمی ملی در نیمه آبان ماه سال 
۱۴۰۲ از ایشان با اهدای گواهی جایزه البرز و جوایز 

نقدی تقدیر می شود.
مدیرعامل بنیاد فرهنگی البرز ادامه داد: میزان و مبلغ 
جایزه البرز ۱۴۰۲ در بخش دانش آموزی در شصت و 
یکمین سال این جایزه، برای هر یک از دانش آموزان 
منتخب کشوری در پایه های نهم و دوازدهم به ترتیب 
مبلغ ۳۰۰ و ۴۵۰ میلیون ریال جایزه نقدی است که 
همراه با گواهی جایزه البرز از طرف بنیاد فرهنگی البرز 

به ایشان اعطا می شود.
وی با بیان اینکه بنیاد فرهنگی البرز و جایزه دانش 
آموزی قشر دانش آموز در سراسر جهان، امید اصلی و 
آینده ساز هر کشور برای توسعه و پیشرفت درعرصه 
های گوناگون علمی و فرهنگی و ســایر زمینه ها به 
شمار می رود، گفت: کشور عزیزمان نیز از این قاعده 
مســتثنی نبوده و نقش و جایگاه ویژه ای برای این 
عزیزان در چشم انداز توسعه و پیشرفت آینده کشور 

قایل است.
ارشدی افزود: صرف نظر از نهادهای رسمی کشورها به 
عنوان متولیان اصلی زمینه سازی برای رشد و بالندگی 
دانش آموزان، در اکثر کشورهای توسعه یافته، مراکز 
و کانون های غیر رسمی و مردم نهادی وجود دارند که 
برنامه های مدون و منظمی برای تشویق دانش آموزان 
به علم آموزی و تحصیل داشته و در تحقق آرمان ها 

کشور خویش مشارکت دارند.

در پروسه ای 4 ساله، ۱۰۵۰ واگن به مترو اضافه می کنیم

وجود 2۰۰ رشته برای تحصیل هنرستانی ها

۸۵ درصد اتوبوس های تهران فرسوده  هستند

جبهه مقاومت، رژیم صهیونیستی را به ذلت کشاند

بی کیفر مانی رژیم اسرائیل را در انجام جنایات گستاخ کرده است جایزه نوبل ایرانی در انتظار کیست؟

سياسیفرهنگی 

تداوم افتتاح سینما در شهرهای کم برخوردار



اقتصاد2
ایران

تامین برق مطمئن و پایدار 
صنایعبزرگنیروگاهسازمیشوند

تــاش بــرای ســاخت نیــروگاه توســط 
صنایــع از ســال گذشــته در دســتور کار 
وزارت نیــروی دولــت ســیزدهم قــرار 
 گرفت کــه اکنــون آیین نامــه آن مصوب 

شد. 
به گــزارش ایرنــا، ســال گذشــته وزرای 
صنعــت، معــدن و تجــارت و نیــرو برای 
احــداث نیروگاه توســط صنایع بــزرگ به 
تفاهم رســیدند. براین اســاس مقرر شــد 
صنایع بــزرگ برای رفــع نیازهــای برقی 
 خود نســبت بــه ســاخت نیــروگاه اقدام 

کنند.
شرکت مدیریت شــبکه برق ایران نیز همان 
زمان اعام کرد که صنایعی که نیروگاه احداث 
کنند مشمول محدودیت های برقی در ایام اوج 
بار نخواهند شــد. براین اساس، برخی صنایع 
برای احداث نیروگاه پیش قدم شده و اقدام به 

ساخت کردند. 
اکنــون ســخنگوی صنعــت بــرق در این 
بــاره می گویــد: آیین نامــه اجرایــی ماده 
۴ قانــون مانع زدایــی از توســعه صنعــت 
برق دربــاره احداث نیروگاه توســط صنایع 
 انــرژی بــر کشــور بــه تصویــب هیــات 

دولت رسید.
طبق اعام شرکت مدیریت شبکه برق ایران، 
»مصطفی رجبی مشهدی« افزود: بر اساس 
ماده ۴ قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق 
کشــور، آیین نامه صنایع انرژی بر که شامل 
صنایع بزرگ فلزی، معدنی، پترو پالایشی و 
شیمیایی هستند، موظف به ساخت دست کم 
۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تا پایان سال ۱۴۰۴ 

هستند.
وی بــا تاکیــد بــر اینکــه برنامه ریــزی و 
هماهنگی هــای لازم درایــن  زمینــه انجام 
شده اســت، ادامه داد: در تابســتان امسال 
۶۷۵ مگاوات از ظرفیت ایــن نیروگاه ها وارد 
مدار شــد و امید اســت تا ســال آینده این 
 مقدار بــه یک هزار و ۷۱۲ مــگاوات افزایش 

یابد.
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران 
گفت: با تصویب این آیین نامه، فرایند صدور 
مجوزهای لازم برای ســاخت این نیروگاه ها 
توســط صنایع انرژی بر کشور تسریع شده و 
صنایع کشــور می توانند با سرعت بیشتری 
 نســبت به تکمیل نیروگاه های خــود اقدام 

کنند.
رجبی مشهدی خاطرنشــان کرد: بر اساس 
آیین نامه اجرایی ماده ۴ قانــون مانع زدایی 
از توســعه صنعت برق که به تصویب هیات 
وزیــران رســید، وظایف مشــخصی برای 
تســهیل صدور مجوزهای لازم اعم از مجوز 
محیط زیست، تخصیص سوخت و تخصیص 
آب و اتصــال به شــبکه توســط نهادهای 
مربوطه مشخص شده که امید است با انجام 
به موقع این وظایــف، نیروگاه های صنایع در 
ســریعترین زمان ممکن به شبکه سراسری 
برق کشور متصل شــوند و در نتیجه مصرف 
 برق آنها از روی شبکه سراسری برق برداشته 

خواهد شد.
وی با اشــاره به نقــش مهم انــرژی برق در 
فرایند تولید صنایع مشمول احداث نیروگاه، 
گفت: با اجرای این طرح عاوه بر تامین برق 
مطمئن و پایــدار این مصرف کننــدگان، با 
خارج کردن صنایــع مذکــور از برنامه های 
مدیریــت مصرف، بــه افزایش ســودآوری 
 صنایع کشــور نیــز کمک شــایانی خواهد 

شد.
برنامــه ســاخت نیــروگاه توســط صنایع 
همچنیــن گام موثــری برای رفــع ناترازی 
تولید و مصرف برق اســت کــه در روزهای 
 اخیــر رئیس جمهــوری بــر آن تاکیــد 

داشت.

خبر

قیمت طــا و ســکه در 
هفتــه ای که رو بــه پایان 
است نوســاناتی را پشت 
سر گذاشت و با وجود روند 
کاهشی تا روزهای میانی 
هفته، رشــد قیمت را تجربه کرد. انس هم در این 
هفته به کانال ۱۹۰۰ تومانی بازگشــت و دلار بین 
کانال ۵۰ و ۵۱ هزار تومان در نوســان بود. در این 
شــرایط، کارشناســان آینده بازار طا در ایران را 

چگونه پیش  بینی می کنند؟
به گزارش تجارت نیوز، قیمت طا و سکه، وضعیت 
افزایشی را پشت سر گذاشت. این روند صعودی هم 
در مورد قیمت طا شکل گرفت و هم درباره قیمت 
ســکه اما در مورد دومی محســوس تر بود. برخی 
کارشناسان معتقدند با وجود تاش بازارساز برای 
کنترل قیمت  دلار و به دنبال آن طا و سکه، نباید 
تاثیر حجم نقدینگی و دیگر شاخص های اقتصادی 
را بر قیمت ها نادیده گرفت. ضمن اینکه به اعتقاد 
کارشناسان، با وجود نوسانات نرخ انس است، قیمت 

دلار است که بازار طای ایران را هدایت می کند. 
جواد فاحیان کارشناس اقتصادی با اشاره به افت و 
خیزهای قیمت در بازارها گفت: »در بررسی حرکت 
بازارها ابتدا بورس، بعد طا و بعــد دلار به ترتیب 
روند شارپ تری دارند. بنابراین رخدادهای سیاسی 
و اقتصادی نســبت به بازارهای مورد اشاره، فراز و 

فرودهایی را در روند قیمت ها ایجاد می کنند.«
وی با اشــاره به تاثیرپذیری رونــد قیمت طای 
داخلی از بازار طای جهانی و نــرخ دلار ادامه داد: 
»این دو پارامتر روی بازار داخلی طا اثر دارد. ما در 
هفته های اخیر شاهد نوسانات نسبتا بالایی در انس 
جهانی طا بودیم که به نظر می رسد در حال تعدیل 
شــدن اســت.« فاحیان افزود: »به نظر می رسد 
حرکت دلار و نوسانات انس جهانی به نحوی قیمت 

طا را در بازار داخلی کاور می کند. با این وجود تاثیر 
نقدینگی و افزایش پایه پولی را نمی توان انکار کرد.«

وی با تاکید بر اینکه اقدامات سیاســت گذار برای 
مهار قیمت ها مقطعی است، گفت: »قیمت ها مسیر 
حرکتی خود را می روند. با ایــن وجود نمی توانیم 
شاهد رشد عجیب و غریبی در قیمت طای داخلی 
طی ماه های آینده باشــیم.« نادر بذرافشان رئیس 
اتحادیه طا و جواهر تهران نیــز، با تاکید بر ثبات 
قیمت ها در بازار طا و سکه گفت: »از اواسط هفته 
گذشته روند قیمت طا و ســکه در بازار داخلی با 
ثبات بوده است. این موضوع نیز متعاقب فروکش  
کردن اثر جنگ حماس و اسرائیل در قیمت دلار و 

انس جهانی طا، رخ داده است.«
وی با تاکید بر اینکه بازار طا از ابتدای سال تا کنون 
در رکود قرار دارد، افزود: »فعا روند تقاضا و قیمت 
در بازار طا هم راســتای یکدیگر قرار دارد. با این 
وجود در هفته های گذشــته در حالی که قیمت ها 

صعود قابل توجهی داشت، اما تقاضا تغییری نکرد.«
این مســئول صنفی در خصوص پیش بینی قیمت 
طا و سکه در شروع ماه جدید گفت: »در صورتی که 
اخبار سیاسی یا اقتصادی خاصی روانه بازار نشود، 
بازار طا با نوسانات محدود و در منطقه قیمتی فعلی 
نوسان خواهد داشــت.« وی بیان کرد: »در نهایت 
می توان نوسانات یک تا ســه درصدی را برای بازار 

طا انتظار داشت.«
همچنین عبدالله مشــکانی کارشناس اقتصادی با 
اشاره به اینکه بخشی از نوسانات طا با قیمت دلار 
و بخشی نیز با طای جهانی تراز می شود گفت: »با 
اتفاقات هفته های اخیر و افزایش تنش در منطقه، 
قیمت طای جهانی رشــد کرد و ایــن موضوع به 
افزایش قیمت در بازار طا کمک کرد. اما در صورت 
فروکش کردن جنگ حماس و اســرائیل، قیمت 
طای جهانی نیز به کانال های پایین تر برمی گردد.«

وی دلیل صعودی شــدن قیمت در بازارهای مالی 

بعــد از اخبار تنــش منطقه ای اخیــر را، واکنش 
هیجانی معامله گران برای تقاضا عنوان کرد و افزود: 
»واکنش بازار هیجانی بوده و بعد از آن شاهد کاهش 
قیمت دلار و متعاقب آن طا و سکه بودیم. اما به نظر 
نمی رسد قیمت ها در بازار طا پایین تر از نرخ های 
فعلی بیاید.« مشکانی با تاکید بر بزرگ بودن حباب 
سکه خاطرنشان کرد: »زمانی که قیمت سکه امامی 
۳۳ میلیون تومان بــود، ارزش طای این قطعه به 
۲۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان می رسید و این نشانه 

حباب خیلی بزرگ سکه است.«
این کارشناس اقتصادی در خصوص دلیل حباب بالای 
سکه گفت: »در حال حاضر معامله گران با قیمت های 
سال آینده خرید می کنند و دلیل آن نیز رشد نقدینگی 
و احتمال افزایش قیمت دلار در سال آینده است.« 
ابراهیم محمدولی فعال بازار طا و جواهر نیز با اشاره به 
روند نزولی قیمت طا و سکه از هفته گذشته تا به امروز 
گفت: »با وجود افزایش قیمت انس جهانی اما این دلار 

است که به بازار طا مسیر می دهد.«
وی همچنین بر افت تقاضا در بازار فلز زرد و کاهش 
قدرت خرید مردم اشــاره کرد و افزود: »عدم ورود 
تقاضا به بازار طا در زمان هایی کــه بازار در روند 
نزولی قرار دارد، افت قیمت ها را تشدید می کند.« 
این فعال اقتصادی با تاکید بر شدت افت تقاضا در 
بازار طا نسبت به سال های گذشــته تاکید کرد: 
»کاهش قیمت و کاهــش تقاضا در بازار طا رابطه 
مستقیمی با هم دارند. با وجود اینکه قیمت ها پایین 
می آید تقاضا نیز نزولی می شود. در حالی که الان 

زمان مناسبی برای ورود به بازار است.«
محمدولی بــا تاکید بر اینکه نوســانات بازار طا و 
ســکه در روزهای آینده یک تا دو درصدی خواهد 
بود گفت: »حباب سکه همچنان بالا است. زمانی 
که عرضه نتواند تقاضــا را تامین کند، حباب ایجاد 
می شود. با توجه به اینکه قدرت خرید مردم برای 
سکه های سبک بیشتر است اما وقتی عرضه نباشد 

قیمت این سکه ها حباب می گیرد.«

قیمتطلاوسکهدرروزهایآیندهچهروندیراطیمیکند؟

کاهش تقاضا در بازار طلا و سکه
حبابسکههمچنانبالااست

عراقنخستینمقصدصادراتیلبنیات
در شش ماهه نخست ســال ۱۴۰۲ مجموعا 
به ۳۹ کشور لبنیات صادر شــده که عراق با 
۱۸۴هزار تن اولین مقصــد صادراتی لبنیات 
ایران است. بر اساس آمارهای انجمن صنایع 
فرآورده های لبنی در ۶ ماهه نخســت سال 
۱۴۰۲ مجموعا به ۳۹ کشور صادرات لبنیات 
انجام شده  که نسبت به ۶ ماهه نخست سال 
۱۴۰۱ به تعداد این کشــورها ۳ مورد اضافه 

شده است.
۱۵ کشور عراق، پاکستان، افغانستان، امارات 
متحده عربی، جمهوری  آذربایجان، ســوریه، 
ترکمنستان، قزاقستان، ارمنستان، ازبکستان، 
گرجســتان، فدراســیون روســیه، کویت، 
تاجیکســتان و ترکیه ۹۹.۳۹ درصد از حجم 
صادرات را به خود اختصاص داده اند و ســایر 
مقاصد صادراتی نظیر کانادا، آلمان، اتریش، 
استرالیا، نیوزلند، ژاپن، دانمارک، انگلستان 
و ... مجموعا کمتــر از  ۰.۶ درصــد از حجم 

صادرات لبنیات را شامل می شوند.
 کشــور عراق با افزایــش ۳۱ درصدی حجم 
صادرات در ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۲ نسبت 
به مدت مشابه سال ۱۴۰۱ و رسیدن به ۱۸۴ 
هزار تن صادرات اولیــن مقصد لبنیات ایران 
با  ۶۵.۴ درصد از ســهم صادرات بر اســاس 

حجم است.
 کشــور پاکســتان با افزایش ۱۳.۸ درصدی 
حجم صادرات در ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 
نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱ و رسیدن 
به ۴۳.۵ هزار تــن صــادرات دومین مقصد 
لبنیات ایران با ۱۵.۴ درصد از سهم صادرات 
بر اساس حجم اســت. کشــور افغانستان با 
کاهــش ۱۵.۴ درصدی حجم صــادرات در 
۶ ماهه نخست ســال ۱۴۰۲ نسبت به مدت 
مشابه سال ۱۴۰۱ و رســیدن به ۲۰.۸ هزار 
تن صادرات ســومین مقصد لبنیــات ایران 
 بــا ۷.۴ درصد از ســهم صادرات بر اســاس 

حجم است.
امارات متحده عربی، جمهــوری آذربایجان، 
ســوریه نیز با صادرات به ترتیب۹.۹هزار تن، 
۵.۵ هزار تن و ۳.۱هزار تن در جایگاه چهارم تا 
ششم از نظر میزان حجم صادرات قرار دارند. 
کشــور روســیه نیز با کاهش ۱۸.۱ درصدی 
حجم صادرات در ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 
نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱ و رسیدن به 
۱.۱ هزار تن صادرات تنها  ۰.۴ درصد از سهم 
صادرات لبنیات ایران را بر اساس حجم به خود 

اختصاص داده است.

دولتچهارمیلیونو۱۶۰هزار
مسکنمیسازد

وزیر کشــور گفت: افزون بر چهار میلیون و 
۱۶۰ هزار مســکن در اولویت اقدامات دولت 
قرار دارد که تحقق این مهــم نیاز مند اقدام 

جهادی است.
احمد وحیدی در آئین افتتاح فاز نخست طرح 
مسکن ســردار شهید حاج قاســم سلیمانی 
در اراک اظهار داشت: اســتان مرکزی عاوه 
موفقیت در عرصه صنعت دارای ظرفیت هایی 
دیگری اســت که امیدواریم شاهد شکوفایی 
این استان باشیم به طور حتم شکوفایی این 
استان سبب خودکفایی کشــور و سایر نقاط 

می شود.
وی گفــت: در کنــار شــکوفایی صنعت در 
خودکفایی کشــور، امروز بحث نهضت ملی 
مسکن مطرح اســت که این بخش نیز عاوه 
بر اینکه یک محیط امن برای خانواده ها است 
دارای ابعاد اجتماعــی و فرهنگی و اقتصادی 
بوده و قریب به ۲۰۰ صنعت وابسته به مسکن 
هستند که می تواند نقش بسزایی در اشتغال 

داشته باشد.
وزیر کشــور بیان کرد: هم اکنــون چهار نوع 
مســکن از جمله ساخت مســکن در مناطق 
بافت فرسوده، مسکن های حمایتی، روستایی، 
نهضت ملی و سایر مسکن هایی که با حمایت 
دیگر نهاده ها از جمله ســپاه ساخته می شود 
و خوشــبختانه امروز بیــش از چهار میلیون 

مسکن در دست ساخت است.
وی افزود: ساخت یک هزار ۳۰۰ واحد توسط 
ســپاه روح الله یک اقدام شایســته است که 
امیدواریم پــس از تکمیل ایــن تعداد طرح 
همچنــان در کنار مجموعه دولت باشــند و 
تعامل و هم افزایی لازم را داشته باشند. وزیر 
کشــور گفت: رئیس جمهور توجــه ویژه به 
نهضت ملی مسکن دارند و این مهم با جدیت 

در شورای مسکن دنبال می شود.

اخبار
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وزیر اقتصاد، مولدسازی را کمک به رشد اقتصادی و افزایش بهره وری 
اموال مازاد دولت برشمرد و تاکید کرد: این امر در بانکها منجر به کنترل 
رشد نقدینگی، افزایش توان تسهیات دهی، رفع ناترازی و کسری های 
بانک ها می شــود. به گزارش وزارت اقتصاد، جلسه هماهنگی بانکها 
در موضوع مولدسازی دارایی ها و تسهیات تبصره ۱۸ با حضور سید 
احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی، مالک رحمتی معاون وزیر 
و رئیس کل سازمان خصوصی سازی، سیدعلی روحانی معاون سیاست 
گذاری اقتصادی و مدیران عامل برخی بانک های دولتی و خصوصی در 
محل این وزارتخانه برگزار شد. وزیر اقتصاد در بخش اول این جلسه که 
با موضوع گزارش عملکرد بانکها در خصوص آیین نامه مولدسازی های 

دارایی های دولت آغاز شد با تاکید بر اهمیت فروش اموال مازاد بانکها 
گفت: اساسا هدف از مولدسازی کمک به رشد اقتصادی و افزایش بهره 
وری اموال مازاد دولت است. وی افزود: این امر در بانکها منجر به کنترل 
رشد نقدینگی، افزایش توان تسهیات دهی، رفع ناترازی و کسری های 
بانک ها می شود. وزیر اقتصاد با بیان اینکه پیشنهادی در دولت مطرح 
کردیم در صورتی که تا تاریخ اباغیه رهبر معظم انقاب خود دستگاه ها 
در خصوص معرفی اموال مازاد خود اقدامی انجام ندهند، ما این اماک را 
شناسایی و معرفی کنیم و در این صورت دستگاه مورد نظر جریمه شود 
و چنانچه خود دســتگاه کار خود را در این زمینه بدرستی انجام دهد؛ 
۱۰۰ در صد منافع حاصل از مولد سازی به حساب خود شرکت دولتی 

برگردد. خاندوزی از رییس ســازمان خصوصی سازی خواست در این 
۵ ماه باقیمانده نسبت به تشکیل ماهانه این جلسات با بانکها اقدام کند 
تا رصد کنیم که عملکرد بانکها و شرکت های دولتی در معرفی اماک 
مازاد خود به چه صورتی است. وزیر اقتصاد با اشاره به ماده ۸ آیین نامه 
اجرایی مولدسازی دارایی های دولت گفت : بر اساس این ماده در صورتی 
که در مهلت تعیین شــده اموال مازاد توسط خود دستگاه اعام نشده 
باشــد، وزارت اقتصاد به عنوان مجری موارد مازاد را مورد بررسی قرار 
می دهد. وی افزود: برخی معیارهای این تشخیص طبق آیین نامه شامل 
دارایی هایی است که در راســتای وظایف ذاتی دستگاه های مشمول 
استفاده نمی شود و همچنین دارایی هایی که فاقد توجیه اقتصادی از 

جنبه سرانه استاندارد یا ارزش منطقی و موقعیت جغرافیایی و یا بیش از 
یک سال راکد یا بدون استفاده باقی مانده است. وی اظهار داشت: اینکه 
این امر با ابتکار عمل و اراده بانک ها و شرکت های دولتی انجام شود هم 
برازنده و مورد انتظار ما است و هم از نقاط برجسته مدیران خواهد بود. 
گزارش عملکرد بانکها در اجرایی ســازی منابع نقدی و اســناد خزانه 
اسامی موضوع تبصره ۱۸ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کشور، از دیگر 
مسایل مورد بحث این جلسه هماهنگی بود که روحانی معاون سیاست 
گذاری وزیر اقتصاد گزارشــی از وضعیت پرداخت بانکها در کشور به 
تفکیک استانی ارائه داد و مدیران بانکها نیز در ادامه گزارشی از عملکرد 
خود در پرداخت ها چه به صورت نقدی و چه به صورت اوراق ارائه کردند.

رفع ناترازی بانک ها با مولدسازی دارایی های مازاد

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2894 شنبه 6 آبان ماه1402

وزیر اقتصــاد در اظهاراتی گفته که قرار اســت 
بانک ها در ســقف وام هــای خرد، بــا فوریت 
بیشــتری نیاز مــردم را بــرآورده کننــد. به 
گزارش جهان صنعت نیوز، احســان خاندوزی 
وزیر اقتصاد با اشــاره به گایه مــردم از نحوه 
وام دهی بانک ها گفته اســت. یکی از بزرگترین 
نارضایتی ها برای ســقف رشــد ترازنامه است 
که اعمال شــده باعث شــده که بســیاری از 
 مــردم بــا مشــکات در گرفتــن وام مواجه 

شوند.
وزیر اقتصــاد اظهار کــرده که تاکیــد ما این 
اســت که حداقل برای وام های خرد مردم که 
نیازهای ضروری و فــوری آنها را حل می کند و 
رقم بالایی ندارد. خیلــی از مواقع با ۵۰ تا ۱۰۰ 
میلیون تومان مشکل مردم حل می شود، بانک 
مرکزی دستور جدید را رسما اباغ کند. به گفته 
خاندوزی ایــن اباغیه در این خصوص اســت 
که بانک ها در ســقف وام های خــرد با فوریت 

بیشــتری نیاز مردم را برآورده کنند. اظهارات 
خاندوزی از سویی مطرح می شود که براساس 
داده های بانک مرکزی، سهم خانوار از وام های 
 بانکی در شش ماهه اول ســال ۱۴۰۲ کاهش 

یافته است.
براساس این داده ها، از کل ۲.۴۳۶ هزار میلیارد 
تومان وامی که در شــش ماه نخســت امسال 
پرداخت شده تنها ۳۹۶ هزار میلیارد تومان به 
خانوارها تخصیص داده شــده که این رقم برابر 
۱۶.۲۹ درصد از کل تســهیات اســت. این در 
حالی است که رقم این شاخص در مرداد امسال 
۱۷.۷۲ درصد بوده اســت. همچنین در آخرین 
ماه تابستانی امسال، سهم خانوارها از تسهیات 
بانکی ۲۵ درصد بیشتر از ماه مرداد شده است. 
آمار سهم هر بخش از تســهیات امسال نشان 
می دهد. در نیمه نخســت امســال، خانوارها 
 ســومین رتبه را در دریافت تســهیات بانکی

 داشته اند.

انجمن جهانی فولاد اعام کرد: تولید جهانی فولاد 
خام طی ۹ ماهه نخست سال ۲۰۲۳ میادی از یک 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون تن عبور کرد؛ این در حالی 
اســت که ایران ۲۲.۱ میلیون تن از این محصول 
را تولید کرد. انجمن جهانی فولاد در جدیدترین 
گزارش خود اعام کرد که فولادسازان جهان طی 
۹ ماهه نخست سال ۲۰۲۳ میادی یک میلیارد و 
۴۰۶ میلیون و ۴۰۰ هزار تن فولاد تولید کردند که 
نشان از افت ۰.۱ درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته میادی است. بر اساس این گزارش 
میزان تولید فولاد ایران از ابتدای ژانویه تا پایان 
سپتامبر ۲۰۲۳ میادی با کاهش )۰.۶( کمتر از 
یک درصدی نسبت به مدت مشابه سال ۲۰۲۲ 
میادی به ۲۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تن رســید. 
۶۳ فولادساز بزرگ جهان طی سپتامبر ۲۰۲۳ 
میادی ۱۴۹ میلیون و ۳۰۰ هزار تن فولاد خام 
تولید کردند که این میزان تولید نسبت به مدت 
مشابه ســال ۲۰۲۲ میادی ۱.۵ درصد کاهش 

نشــان می دهد. همچنین طی مدت یاد شده، 
ایران توانست ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تن فولاد خام 
تولید کند ایران با این میزان تولید همچنان در 

جایگاه دهم تولید جهانی فولاد قرار دارد.
طی ۹ ماهه نخست سال جاری میادی، چین با تولید 
۷۹۵ میلیون و ۱۰۰ هــزار تن فولاد خام همچنان 
صدرنشین تولید این محصول در جهان است. پس 
از آن، هند با تولید ۱۰۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تن، ژاپن 
با تولید ۶۵ میلیون و ۴۰۰ هزار تن و ایالات متحده 
آمریکا با تولید ۶۰ میلیون و ۶۰۰ هزار تن و روسیه با 
تولید ۵۷ میلیون و ۱۰۰ هزار تن فولاد خام توانستند 
به ترتیب در رتبه های دوم تا پنجم بایستند. طی مدت 
یاد شده، کره جنوبی با تولید ۵۰ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تن، آلمان با تولید ۲۷ میلیون و ۲۰۰ هزار 
تن، ترکیه با تولید ۲۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تن، 
برزیل با تولید ۲۴ میلیون تن و ایران با تولید ۲۲ 
میلیون و ۱۰۰ هزار تن به ترتیب در جایگاه های 

ششم تا دهم قرار گرفتند.

معاون اول رئیس جمهور گفت: رکورد مبادلات تجاری 
ایران و روسیه در سال گذشته با ۳۵۰ میلیارد روبل شکسته 
شد و امیدوارم طرح ها و برنامه همکاری های دوجانبه در 
چارچوب کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی با 
جدیت پیگیری شود. به گزارش ایرنا، محمد مخبر معاون 
اول  رئیس جمهور در جریان سفر به قرقیزستان در دیدار 
»میخائیل میشوستین« نخست وزیر روسیه، ضمن ابراز 
خرسندی از روند رو به رشد مناسبات تهران- مسکو گفت: 
سطح روابط راهبردی دو کشور از رشد خوبی برخوردار 
است و گامهای مهمی در زمینه تجارت و سرمایه گذاری 
برداشته شده که لازم است دو کشــور برای رفع موانع و 

گسترش هرچه بیشتر این مناسبات تاش کنند.
معاون اول  رئیس جمهور ضمن تبریک فرارسیدن چهارم 
نوامبر روز اتحاد فدراسیون روسیه، سام رئیس جمهور 
کشورمان را به رئیس جمهور و نخست وزیر روسیه اباغ 
کرد. وی گفت: نمی توانم  از فجایعــی که امروز در غزه 
می گذرد و روح و روان بشریت را به درد آورده به سادگی 
عبور کنم و امیدوارم که فردا در نشست نخست وزیران 
سازمان همکاری شانگهای با همکاری یکدیگر بتوانیم 

به توقف این جنایات و کمک رســانی به مردم مظلوم 
غزه کمک کنیم. معاون اول رئیس جمهور همچنین از 
حمایت های دولت روسیه برای عضویت کامل ایران در 
سازمان همکاری شانگهای، عضویت در بریکس و قرارداد 

تجارت آزاد اتحادیه اوراسیا با ایران قدردانی کرد.
مخبر لغو روادید و یا تسهیل صدور ویزا را گامی مهم و 
ضروری در پیشبرد برنامه های اقتصادی و همکاری های 
مشترک دو کشور برشمرد و بر ضرورت اجرای توافقات 
فیمابین در زمینه های مختلف نظیر مشارکت در ساخت 
هواپیما، برنامه یکساله توسعه ترانزیت میان دو کشور، 
اجرای پروژه راه آهن رشت- آستارا و اتصال شبکه برق 
ایران، روســیه و آذربایجان تاکید کرد. وی همچنین با 
اشاره به روند اجرای برخی توافقات در حوزه نفت و گاز، بر 
اهمیت پیگیری مجدانه دو کشور برای سرعت بخشیدن 
به روند همکاری های دو کشور در این بخش تاکید کرد.

میخائیل میشوستین نخست وزیر روسیه نیز در این دیدار با 
اشاره به عضویت کامل ایران در سازمان همکاری شانگهای، 
گفت: روسیه از دعوت ایران برای عضویت در بریکس استقبال 
می کند و مطمئن هستم حضور و عضویت ایران در افزایش 
اعتبار این سازمانها در عرصه بین المللی اثرگذار خواهد بود. 
وی روابط دو کشور را تنگاتنگ، دیرینه و در راستای منافع 
متقابل توصیف کرد و گفت: روابط تهران و مسکو بر اساس 
دوستی و حسن همجواری از روند رو به رشدی برخوردار است 
و ما اهمیت ویژه ای برای گسترش روابط با ایران قائل هستیم.

نخست وزیر روسیه همچنین با اشاره به شکسته شدن 
رکورد مبادلات تجاری دو کشــور در ســال گذشته با 
۳۵۰ میلیارد روبل، بر عاقه مندی کشورش به توسعه 
همکاری های تجاری و اقتصادی با ایران تاکید و اظهار 
امیدواری کرد طرح ها و برنامه همکاری های دوجانبه 
در چارچوب کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 

که در ماه دسامبر در تهران برگزار خواهد شد با جدیت 
پیگیری شود. میشوســتین همچنین با تاکید بر لزوم 
ایجاد بستر مناسب برای همکاری و فعالیت شرکت های 
دو کشور، خاطرنشان کرد: روسیه خواستار توسعه روابط 
همکاری های گردشگری میان دو کشور است و در این 
راستا طرح صدور ویزای گردشــگری اجرا شده است و 
برای اتباع ایرانی روادید الکترونیکی تجاری، گردشگری 
و علمی صادر می شود. در این دیدار که با حضور برخی 
وزرا و اعضای دو هیات برگزار شد، آخرین وضعیت روابط 
اقتصادی و تجاری دو کشور بررسی شد و راهکارهای رفع 
موانع و ارتقاء سطح مناسبات اقتصادی تهران- مسکو در 
بخش های مختلف صنعت، کشاورزی، نفت و گاز، حمل 

و نقل و ترانزیت مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
بر اساس این مذاکرات مقرر شد در خصوص ترانزیت گاز 
میان روســیه و ایران با همکاری کشورهای قزاقستان، 
ازبکستان و ترکمنستان بررسی های فنی و اقتصادی 
انجام شــود. همچنین تســهیل حمل و نقل بار میان 
کشورهای ایران، آذربایجان و روسیه با حضور وزرای راه 

سه کشور مورد بررسی قرار گیرد. 

ایران ۲۲.۱ میلیون تن فولاد تولید کردوام های خرد باید به فوریت به مردم داده شود

معاوناولرئیسجمهور:

رکورد مبادلات تجاری ایران و روسیه شکسته شد
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3 بازار

به گفته مجتبی جعفری ممنوعیــت های موردی صادرات و 
واردات و عدم امنیت برای سرمایه گذاری بزرگ ترین ضربه 
را به تولید وارد کرده اســت. مجتبی جعفری، رئیس اتحادیه 
پارچه فروشان تهران گفت: در بخش تامین نیازهای داخلی 
به دلیل افزایش کیفیت تولیدات داخلی، مشکلی برای تامین 
نیازهای بازار و عرضه پارچه نداریم؛ هرچند نوسانات قیمت 
دلار مشکلات زیادی را در بخش تامین مواد اولیه برای تولید 

پارچه ایجاد کرده است.
وی افزود: مشکلات ارزی، گرانی، تورم و رکود اقتصادی تمام 
صنایع از جمله ما را درگیر کرده است. با نگاهی به وضعیت بازار 
شاهد آسیب های زیادی به کسبه هستیم که متاثر از شرایط 

رکود تورمی حاکم به اقتصاد کشور ایجاد شده است.
جعفری تصریح کرد: هم اکنون بــازار با کمبود تقاضا مواجه 
شده و این موضوع نشان دهنده این است که اقتصاد ما اقتصاد 
سالمی نیســت. قیمت ها در حالی افزایش پیدا می کند که 
در آن تقاضایی وجود ندارد. در یک اقتصاد ســالم قیمت ها 

براساس میزان عرضه و تقاضا تعیین می شود.
وی به راه حل اتحادیه برای تثبیت قیمت ها اشاره کرد و گفت: 
در قالب نظارت و مدیریت بیشتر بر قیمت گذاری نشست هایی 
با انجمن حمایت از زنجیره تولید پارچه و لباس داشتیم و طرح 
هایی جهت تسهیل دستیابی عموم مردم به کالاهای ارزان تر 

را در دستور کار قرار دادیم.

رئیس اتحادیه پارچه فروشان تهران در ادامه سخنان خود به 
دیگر برنامه های این اتحادیه اشاره کرد و گفت: برای حمایت 
از تولیدکنندگان پارچه و لباس، جلساتی با معاونت منسوجات 
وزارت صمت برگزار کردیم تا شهرک صنعتی جهت گردآوری 
تولیدکننده ها و کارگاه های خدماتی احداث شود. از این طریق 
خدمات دهی به مردم منسجم تر و با قیمت مناسب انجام می 
شود. وی خاطرنشان کرد: درصددیم با عرضه مستقیم پارچه 
قیمت تمام شــده را برای مصرف کنندگان کاهش دهیم و 
با حذف دلال ها این امر را تحقق بخشــیم .به گفته جعفری، 
موضوعی که اصناف را دچار مشکلات زیادی کرده و دامنه آن 
به سمت این صنف هم کشیده شده مشکل افزایش بی رویه 

مالیات است. وی در این خصوص بیان کرد: در تمام دنیا مالیات 
بخشی از سود خالص بنگاه های اقتصادی را شامل می شود، 
اما اکنون از گردش مالی و تراکنش های کارت خوان ها هم می 
خواهند مالیات بگیرند. این در حالی است که بخش اندکی از 
گردش مالی اصناف تبدیل به سود می شود و در واقع درآمد 

اصلی اصناف به مالیات می رود.
جعفری ادامه داد: در بخش منســوجات تصمیم گیری های 
جزیره ای، ممنوعیت های مــوردی صادرات و واردات و عدم 
امنیت برای ســرمایه گذار بزرگ ترین ضربه را به تولید وارد 
می کند. رئیس اتحادیه پارچه فروشــان تهران گفت: صنف 
پارچه یکی از صنوف اشتغال آفرین با هزینه های بسیار کمتر 

از صنایع خودرو است؛ ولی متأســفانه این صنف کمتر مورد 
توجه قرار گرفته است. جعفری با بیان اینکه یکی از مشکلات 
این صنف در تأمین مواد اولیه، نوسان ارز است، تصریح کرد: 
اگر بتوانیم نوسان قیمت ارز را کنترل کنیم و به سرمایه گذار 
تضمین دهیم که به عنوان مثال در مدت پنج سال قیمت ارز 
نوسان ندارد، مطمئن باشید که شــاهد پیشرفت در صنعت 
خواهیم بود. وی در پایان گفت: در قالب کمیسیون آموزش و 
پژوهش اتاق اصناف تهران و کارگروه پارچه و لباس این اتاق 
تمهیداتی اندیشیده شده که موانع و مشکلات تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان هرچه سریع تر رفع شــود. بر آنیم با این 

برنامه، بازار را از رکود نسبی خارج کنیم .

احداث شهرک صنعتی برای تولیدکنندگان پارچه
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محمدرضا معروف خانی، مدیریت و کنترل اتحادیه های صنفی را در 
مواجه با واحدهای فاقد پروانه کسب، کم برشمرده و خواستار بررسی 

و افزایش آن شد.
محمدرضا معروف خانــی، رئیس اتحادیه فروشــندگان محصولات 
گوشتی) همبرگر، سوسیس، کالباس ( تهران با اشاره به موضوع نظارت 
این اتحادیه بر واحدهــای فاقد پروانه گفت: متاســفانه اتحادیه فاقد 
بازوهای قدرتی لازم برای برخورد با واحدهای بدون پروانه است و تنها 
بازرسان ما در مواجه با این واحدها می توانند آنها را جهت ثبت نام در 
درگاه ملی مجوزها هدایت کنند که این امر باید بررســی و توانمندی 

اتحادیه برای برخورد افزایش پیدا کند.
وی یکی از مشــکلات اصناف و بخصوص صنوف مواد غذایی از ناحیه 
درگاه ملی صدورمجوزها دانســت و گفت: طبق مصوبه هیات وزیران 
در شهریور ۱۴۰۱ کشور هیچ کدام از واحدهای صنفی موظف به عقد 
قرارداد با دفاتر خدمات سلامت نیستند؛ اما در درگاه ملی مجوزها و در 
سامانه سامح این الزام ایجاد شده و هزینه مضاعفی به متقاضیان کسب 
پروانه وارد کرده است. وی ادامه داد: این موضوع را طی نامه ای به اتاق 
اصناف اعلام کردیم و امیدواریم با همکاری اتاق تهران و ســپس اتاق 

ایران این معضل رفع شود.
معروف  خانی در ادامه گفت: یکی دیگر از مشکلات این صنف مربوط 
به مالیات هاست. امسال با افزایش چند برابری مالیات، ضربه بزرگی 
به اصناف وارد شــد و در صنف های مواد غذایی این درصد نسبت به 
سال گذشته شدیدتر بوده است. وی تصریح کرد: اتحادیه محصولات 
گوشتی شامل سه رسته خرده فروشی، عمده فروشی و تولید فرآورده 
های گوشتی است که متاسفانه رکود بازار در مقدار فروش واحد های 

صنفی تاثیر داشته ولی دولت مالیات این بخش را کاهش نداده است.
معروف خانی تاکید کرد: ما خواهان حمایت بیشــتر دولت از اصناف 
هستیم؛ چون این اصناف بودند که در جنگ و اقتصاد مقاومتی و حتی 

کرونا به کمک دولت و نظام آمدند.
رئیس اتحادیه فروشندگان محصولات گوشتی تهران با تشریح دیگر 
چالش های صنف خود گفت: در تهران حدود ۲۰ صنف عرضه کننده 
مواد خوراکی، آشامیدنی، آرایشی و بهداشتی وجود دارد که مشکلات 
مشابه ای دارند. یکی از مشکلاتی که صنف ما را نیز درگیر کرده، عدم 

همکاری اداره بهداشت با واحدهای صنفی است.
وی افزود: تعداد زیادی از فروشــگاه های عرضه کننده فراورده های 
گوشتی اجاره ایی هســتند و بعضی از آنها شــرایط رعایت مقررات و 
ضوابط سختگیرانه بهداشت را ندارند. این واحدها برای اینکه بتوانند 

انتظارات اداره بهداشــت را برآورده کنند، ناچار به تعویض مغازه خود 
هستند که ضرر و زیان بسیاری به آنها وارد می کند.

معروف خانی در مورد جایگاه محصولات گوشــتی در ســبد خانوار و 
وضعیت بازار خاطرنشان کرد: با تغییر ذائقه مردم و رفتن آنها به سمت 
مواد غذایی آماده مصرف و با افزایش قیمت مرغ و گوشت، محصولات 
گوشتی) همبرگر، سوســیس، کالباس ( در سبد کالاهای خانوار قرار 

گرفته و جزو الزامات هر خانواده شده است.
وی اذعان داشت: در حال حاضر هیچ کمبودی در تولید و توزیع فراورده 
های گوشتی نداریم. همچنین درصدد هستیم این مواد به سهولت در 
اختیار مصرف کنندگان قرار گیرد. محصــولات این حوزه با ۶۰ تا ۹۰ 
درصد گوشت و مرغ و مابقی ادویه، سویا، قارچ، هویج و غیره تولید می 
شود. رئیس اتحادیه فروشــندگان محصولات گوشتی تهران در مورد 
افزایش قیمت این محصولات نیز گفــت: در حال حاضر هیچ افزایش 
قیمتی نداشــتیم و تقریبا حدود دو ماه اســت که این بخش به ثبات 
قیمتی رسیده است؛ البته با افزایش مواد اولیه از جمله مرغ، گوشت و 

ادویه شاید قیمت ها تغییر کند.
وی با ابراز امیدواری از اینکه دولت بتواند با اتخاذ سیاست های اقتصادی 
صحیح، تورم را کنترل کند افــزود: وزارت اقتصاد و وزارت صمت باید 
ضمن جلوگیری از افزایش قیمت ها، رکود اقتصادی را هم از بین ببرند. 
این صنف جزو آن دســته صنوفی است که مستقیم با مردم در تماس 
است. مردم در مواجه با تورم و گرانی مجبور به تعدیل سبد خرید خانوار 
هستند و به اجبار از خرید پوشــاک و لوازم دیگر کسر می کنند، ولی 
مواد غذایی مایحتاج ضروری آنهاســت و نمی توان از سبد خرید کم 
کرد. اگر دولت بتواند قیمت موادغذایی را تعدیل کند بســیار در بازار 

تاثیر گذار است.
رئیس اتحادیه فروشندگان محصولات گوشتی تهران همچنین در پیش 
بینی روند بازار در ماه های آتی گفت: با توجه به اینکه صنف ما ارتباط 
مستقیم با گوشت و مرغ دارد؛ بنابراین هرچقدر قیمت مرغ و گوشت 
قرمز تغییر کند قیمت محصولات ما نیز تغییر می کند، چون باید کاملا 

به روز خریداری شود.
وی ادامه داد: در واقــع در خوش بینانه ترین حالت کارخانجات بزرگ 
کشور در نهایت می توانند بار دو تا سه ماه مورد نیاز خود را تامین کنند 
وگرنه خرید مواد اولیه تازه عمدتا به روز و متناسب با نوسانات قیمت 
صورت می گیرد. معروف خانی درپایان خاطرنشان کرد: با اتخاذ تصمیم 
های مناسب در بخش مالیات، قیمت و همچنین رفع موانع درگاه ملی 

مجوزها می توان از رکود بازار جلوگیری کرد.

بســیاری از دســت اندرکاران بخش کشــاورزی برایــن باورند که بــا توجه به 
پتانســیل تولید گندم و ســابقه خودکفایی این محصول اســتراتژیک در کشور 
به شــرط حمایت های لازم امــکان خودکفایی و بــی نیــازی از واردات گندم در 
ســال زراعی آینده وجود دارد. در ســال زراعــی ۱۴۰۲_۱۴۰۱ میــزان خرید 
تضمینی گندم نســبت به ســال زراعی گذشته ۴۴ درصد و ســال ۱۴۰۰ حدود 
 ۱۲۸ درصد رشد داشــته است که براین اســاس در تامین آرد نان از واردات گندم 

بی نیاز شدیم.
از ماه ها قبل مســئولان وزارت جهاد قول دادند که در سال زراعی جدید در تولید 
گندم به خودکفایی می رســیم و همواره در برنامه هفتم بــر خودکفایی و ارتقای 
ضریب خوداتکایی تاکید شــده اســت. علیرضا مهاجر معاون امور زراعت وزارت 
جهاد گفت: ســال ۱۴۰۰، میزان خرید گندم ما حدود ۴.۵ میلیون تن بود، ســال 
گذشــته میزان خرید به ۷.۵ میلیون تن رسید و امســال نیز از مرز ۱۰ میلیون و 
۳۶۰ هزار تن گذشــت که این امر بیانگر رشــد ۴۴ درصد افزایش خرید تضمینی 
نسبت به سال گذشــته و ۱۲۸ درصدی نسبت به ســال ۱۴۰۰ است. برای ۱۱.۵ 
 میلیون تن خرید تضمینی گندم در ســال آینده برنامه ریزی کردیم و دیگر نیازی 

به واردات نداریم.
معاونت امــور زراعــت در خصوص جهــش تولید در دیمــزار گفــت: از حدود 
۷۰۰ هزار هکتار این اقدام آغاز شــد و امســال که به پایان رســید، به ۴ میلیون 
و ۲۰۰ هزار هکتار رســید. در ســال زراعی جدیــد دیمزار ها را بــه ۵ میلیون و 
۲۰۰ هــزار هکتــار خواهیــم رســاند. همچنیــن داود منظور رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور گفت: برای ســال آینــده بر روی قیمــت خرید تضمینی 
گندم باید توافق کنیــم که جزئیات و نرخ تعیین شــده به اطلاع خواهد رســید 
 چراکه هم اکنــون در حــال مذاکره و جمــع بندی با دســتگاه هــای مختلف 

هستیم. 
منظور می گوید: بنابر پیش بینی صورت گرفته در خصوص مقدار تولید گندم که 
در لایحه برنامه هفتم آمده در ســال آینده نیز همین ۱۰ میلیون تن گندم باید از 
گندمکاران خریداری شود اما برای قیمت آن هنوز تصمیمی گرفته نشده که تا یکی 

دو هفته آینده قطعی خواهیم کرد.
در ادامه علیقلی ایمانی مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران گفت: با توجه به ســابقه 
تاریخــی خودکفایی محصولات اساســی، امکان رســیدن به مــرز خودکفایی و 

خوداتکایی وجود دارد. 
کما اینکه در ســال ۸۳ و ۹۵ به خودکفایی گندم رســیدیم و بعد ازگذشت ۲ تا ۳ 
سال به دلایل خشکسالی و کمبود نهاده مجدد تولید کاهش یافت. او با بیان اینکه 
پتانسیل خودکفایی گندم در کشور وجود دارد، افزود: با توجه به شرایط اقلیمی در 
خیلی از محصولات همچون دانه های روغنــی همچدن کلزا، آفتابگردان، گلرنگ، 
 ســویا و کاملینا امکان رســیدن به مرز خوداتکایی و ارتقای ضریب امنیت غذایی 

وجود دارد. ایمانی با بیان اینکه فراهم شــدن شرایط و بســتر راهکار خودکفایی 
محصولات اساسی است، گفت: براساس قانون خرید تضمینی یکی از فاکتورهای 
 بســیار مهم اعلام قیمت منصفانه و معتدل است تا کشــاورزان دچار ضرر و زیان 

نشوند. 
در زمــان کاشــت بایــد نهــاده مــورد نیــاز بایــد در اختیــار تولیدکننــده 
 قرار گیــرد تــا در موقع مناســب کاشــت را انجــام دهنــد که تاریخ کشــت 

را از دست ندهند.
او کمبود نقدینگی را یکــی از دیگر چالش های پیش روی کشــاورزان اعلام کرد 
و افزود: کمبود نقدینگــی، کشــاورزان را در تامین نهاده مورد نیاز با مشــکلات 
متعددی روبرو کرده اســت، لذا از طریق سیستم بانکی یا کشــت قراردادی باید 
کشاورزان را حمایت کنیم. ماشین آلات کشــاورزی، دنباله بندها ازطریق خطوط 
اعتباری باید در اختیار کشــاورزان قرار گیرد که در بحــث امنیت غذایی و ضریب 
راندمان تولید تاثیر بســزایی دارد. ارتقای ضریب راندمان آبیاری در واحد ســطح 
 و جلوگیــری از ضایعات محصولات کشــاورزی مــی تواند به اثر گــذاری تولید 

کمک کند.
در برنامه هفتم بر امنیت غذایی و کاهش وابستگی به کشورهای بیگانه تاکید شده 
است، بنابراین برای استمرار و پایداری تولید و تحقق امنیت غذایی باید برنامه مدون 

و جامع بکار گرفته شود.
هاشــمی عضو شــورای هماهنگی تشــکل های بخش کشــاورزی با بیان اینکه 
خودکفایی گندم با برنامه و دســتور محقق نمی شــود، گفت: با توجه به ســابقه 
خودکفایی گندم و پتانسیل تولید این محصول، فراهم شــدن الزامات، امکانات و 
اعتبار در رســیدن به خودکفایی تاثیر بســزایی دارد. بنابر برنامه ستاد فرمان امام 
مبنی بر توسعه کشت در دیمزارها و افزایش سطح زیرکشت گندم در سال زراعی 
 جدید پیش بینی می شــود که با خرید تضمینی بالای ۱۱ میلیون تن خودکفایی

 محقق می شود.
هاشمی با اشاره به تاکید برنامه هفتم بر خودکفایی محصولات اساسی از جمله گندم 
افزود:  با توجه به اهمیت خودکفایی محصولات اساســی و ارتقای امنیت غذایی، 
دولتمردان باید پای کار بیایند و حمایت های لازم را انجام دهند. اعلام نرخ منطقی 
و متناسب  خرید تضمینی محصولات کشاورزی در زمان مقرر برخودکفایی تاثیر 
بســزایی دارد که امیدواریم وزیر جهاد به عنوان رئیس شورا هرچه سریع تر نرخ را 

اعلام کند.
با توجــه بــه اهمیــت خودکفایــی گنــدم به عنــوان مهــم تریــن محصول 
اســتراتژیک انتظار می رود که دولتمــردان حمایت هــای لازم در بحث تامین 
نهاده های کشــاورزی و قیمــت خرید تضمینی بــه عنوان مهم تریــن فاکتور را 
 داشــته باشــند تا نیازی به واردات ایــن محصول و وابســتگی به کشــورهای 

بیگانه نباشد.

سال آینده خودکفایی گندم محقق می شودکمبودی در تولید و توزیع فراورده های گوشتی نداریم

وام مسکن روستایی به 350 میلیون تومان افزایش یافت

کاهش هزینه زمین در تولید مسکن
وزیر راه و شهرسازی گفت: با مصوبه 
دولت وام نوسازی و ساخت مسکن 
روستایی از 200 میلیون به 350 میلیون 
تومان افزایش یافت. مهرداد بذرپاش 
وزیــر راه و شهرســازی در صفحه 
شخصی خود نوشت: چهارشنبه سوم آبان 1402 در دولت 
افزایش وام نوسازی و ساخت مسکن روستایی از 200 میلیون 

تومان به 350 میلیون تومان به تصویب رسید.
این خبر خوبی برای رونق بیشتر ساخت مسکن در روستاهای 
کشور خواهد بود. درصد سود این تسهیلات 5 درصد است. طرح 
نهضت ملی مسکن که در دولت مطرح شده قرار است ظرف 

چهار سال 4 میلیون واحد مسکونی در کشور 
ساخته شود که بخشی از 

این مسکن ها در قالب مسکن روستایی و بخشی در مسکن 
شهری، همچنین قسمتی از مســکن ها در زمین های جدید 
و بخشی به عنوان نوسازی بافت های فرسوده و مقاوم سازی 

مسکن در مناطق شهری و روستایی احداث می شود.
به گفته اکثر کارشناسان اگر بخش ساخت مسکن رونق گیرد 
با  توجه به ارتباطات پیشین و پسین خود حداقل 200 صنعت 
دیگر رونق می گیرد و می تواند به لوکوموتیوی برای رشــد 
اقتصادی تبدیل  شود. مهم ترین هزینه مسکن زمین است 
که دولت طرح هایی برای کاهش هزینه زمین در تولید مسکن 

ازجمله زمین اجاره 99 ساله در دست اقدام دارد.
در همین رابطه معاون بازسازی مسکن روستایی بنیاد مسکن 
گفت: پرداخت تسهیلات به حوزه ساخت مسکن در روستاها 
منجر به رونق ساخت وســاز در این بخش می شود. مجید 
جودی گفت: امسال  پرداخت تسهیلات ساخت مسکن 
روستایی همان 200 

میلیون تومان است و در تلاش هستیم  که تمامی 200 هزار 
واحد مسکن روستایی هدف گذاری شده به مرحله اجرا برسد.

به گفته معاون بازسازی مسکن روستایی بنیاد مسکن، یک 
میلیون واحد مســکونی در طول سال برای ساخت پروژه 
های نهضت ملی مسکن هدف گذاری شده بود که از ابتدای  
شروع دولت سیزدهم   2۸0 هزار واحد را شروع کرده ایم و 
از این تعداد  140 هزار واحد به بهره برداری رسیده است. او 
می گوید: با توجه به آنکه عمده ساکنان این روستاها اقدام 
به باسازی واحدهای خود به صورت یک طبقه و ویلایی می 
کنند، پرداخت تسهیلات به حوزه مسکن روستایی یکی 
از مهم ترین اقدامات در حوزه مســکن است که می تواند 
زمینه ساز تسریع در روند اجرای شدن پروژه های نهضت 
ملی مسکن باشد. جودی ادامه داد: با توجه به آنکه در حوزه 
مسکن روستایی چندان بحث ارزش افزوده مسکن مطرح 
نیست؛ بنابراین تخصیص تسهیلات به حوزه ساخت مسکن 

خود اثر بسیار موثری در حوزه تولید مسکن دارد.
او گفت: ساخت وساز بسیاری از روستاهای کشور در راستای 
سرمایه گذاری نیست و بسیاری از ساخت وسازها در حوزه نیاز 
 متقاضیان وساکنان روستاهاست؛ بنابراین در این حوزه همکاری 
 بانک هــا در پرداخت تســهیلات خود اثر بســیار زیادی 

در رونق روستاها دارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تولید مسکن نیازمند تسهیلات است
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

بازار مسکن در حال حاضر چشم انتظار همکاری بیشتر دستگاه ها اســت. اگر این همکاری بهبود یابد به طور قطع 
همزمان با افزایش تولید، بازار مسکن هم رنگ بوی بهتری خواهد گرفت. کشــور بزرگی داریم و می توانیم از طریق 
گسترش شهرها و روستاها و ساخت و ساز پیرامون به حل و فصل مسکن بپردازیم و خانه ویلایی حق مردم است. در 

حال حاضر ایجاد مسکن نیازمند ابزار قوی تسهیلات است تا از این طریق ساماندهی شود.
اساساً آپارتمان نشینی با سبک زندگی ایرانی در تعارض اســت. آپارتمان نشینی مشکلات عدیده ای برای مردم به 
وجود آورده است، به طوری که زمینه ساز درگیری ساکنان در مورد نظافت مشاعات و یا هزینه های نوسازی و حفظ 

و نگهداری آسانسور و دیگر امکانات آپارتمان می شود.
شیوه زندگی در آپارتمان، دسترسی افراد را به آفتاب، فضای بازی و حیاط از بین برده است که اثرات مخربی بر سلامت 
روان ســاکنان دارد و عدم امکان به جا آوردن صله  رحم و دید و بازدید و توسعه مشاغل خانگی و خرد را هم باید به 

مشکلات این نوع زندگی اضافه کنیم.
توسعه افقی شــهرها نیز یک ضرورت است. الان شهرها و به ویژه کلان شهرهای کشــور متراکم و فشرده هستند، 
متاسفانه ما در بحث متراکم سازی اصول شهرسازی را رعایت نکرده ایم و فاصله ساختمان ها از یکدیگر، فاصله معابر، 
کوچه ها، خیابان ها و سرانه ها، هیچ کدام لحاظ نشده اند. به همین دلیل ما در شهرهایمان همزمان فشرده سازی و 

متراکم سازی را داشته ایم. بنابراین، شهرهای کشور کیفیت لازم را برای زندگی ندارند. 
آلودگی هوا و صوتی، ترافیک و موارد این چنینی از جمله مشکلاتی است که با آن ها مواجه هستیم. در این شرایط، 
تراکم جمعیتی شهری یا نسبت نفر بر هکتار در کشورمان در شرایط بدی قرار گرفته است و نسبت به کشورهایی که 

مساحت کمتری نسبت به ما دارند، وضعیت نامساعدتری داریم.
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طرفداران رادیو همیشــه وقتی وارد تونل ها می شــوند، قطع صدای رادیو 
به دلیل عدم آنتن دهــی آنها را کلافــه می کند و بدتر از همــه وقتی که 
برنامه مورد علاقه آنها درحال پخش باشــد و تونل هــا پرُترافیک. حالا به 
همت یکی از شــرکت های دانش بنیان داخلی این مشکل برطرف شده و 
 می توانیم این نوید را به آنها بدهیم که دیگــر صدای رادیو در تونل ها قطع

 نخواهد شد.
در سال های اخیر، شرکت های دانش بنیانِ مستقر در پارک فناوری پردیس، 
دســتاوردهای زیادی در حوزه های مختلف داشــته اند که بسیاری از آنها 
هم تراز نمونه های مشابه خارجی بوده و به صورت مستقیم و غیرمستقیم 

موفق به اشتغالزایی هم شده اند.
حمایت از شــرکت های دانش بنیان در حوزه های مختلف و در ســال های 
اخیر بیشــتر و جدی تر از گذشــته پیگیری شــده و بخش قابل توجهی 
از ایــن حمایت ها توســط پارک علــم و فنــاوری پردیس اعمال شــده 
اســت؛ حمایت های مالــی و فکری کــه در نهایت به تولیــد محصولاتی 
 کاربردی برای کشــور ختم می شوند و گوشــه ای از نیاز کشور به خارج را

 رفع می کنند.
یکــی از این شــرکت های دانش بنیانی کــه موفق به تولیــد محصولاتی 
کاربردی در حوزه مخابرات شــده، شــرکت فرا افرند اســت که از ســال 
۱۳۷۸ با هدف بومی سازی صنعت فرســتنده های رادیویی و تلویزیونی و 
با تمرکز بر فرستنده های پرقدرت در ایران تاســیس شد. کار این شرکت 

در ابتدا با فرســتنده های تلویزیونی آنالوگ شــروع شــد و بعد به سمت 
فرســتنده های دیجیتال حرکت کرد. در حال حاضر هم این شرکت یکی 
 از تامین کنندگان فرســتنده های رادیو FM و تلویزیون دیجیتال سازمان 

صدا و سیما است.
دو محصــول این شــرکت در حوزه رادیــو و تلویزیون که اخیــرا از آن ها 
رونمایی شــده، ریپیتــر ۱۰ برنامه رادیویــی اف ام و دیگری فرســتنده 
 مایــع خنــک تلویزیونــی دیجیتــال ۶ کیلووات بــا فنــاوری ۲ هرتی

 است.
مهدی احمدی، مدیرعامل این شــرکت، دارای مدرک کارشناسی ارشد 
مخابرات از دانشگاه اسکس انگلیس اســت. وی در توضیح کاربرد »ریپیتر 
۱۰ برنامه رادیویی اف ام« به خبرنگار ایرنا گفت: دستگاه ریپیتر اف ام، برای 
پوشش بخش هایی که رادیوی اف ام در آن ها نفوذ کافی ندارد مثل تونل ها 
یا جاده های پرپیچ و خم کوهستانی برای اولین بار در ایران طراحی و تولید 

شده است.
وی در خصوص نحوه عملکــرد این محصول هم گفــت: در ورودی تونل 
یا جایی که پوشــش رادیوی اف ام هنــوز وجود دارد، یــک آنتن گیرنده 
اف ام وصل می شــود و خروجی آن به دســتگاه ما وصل خواهد شــد. در 
ادامه، این دســتگاه به صدا و ســیما این اجازه را می دهد تــا کانال هایی 
را که مایل بــه قطع نشــدن پخــش برنامه هــای آنها در تونل اســت، 
تنظیم کند و تحت پوشــش قرار دهــد. در نتیجه وقتی شــما وارد تونل 

 یــا جاده های پرپیــچ و خم می شــوید، دیگر صــدای رادیو را از دســت
 نمی دهیــد. احمــدی در خصــوص اشــتغالزایی شــرکت فــرا افرند 
هم توضیح داد: ما نزدیــک به ۴۰ نفر در پنج ســال اخیر نیرو داشــتیم 
 و ایــن پــروژه خــاص تقریبــا بیشــتر از یک ســال زمــان بــرد تا به 

مرحله تولید رسید.
وی همچنیــن دربــاره میــزان فــروش ایــن محصــول در بازارهــای 
داخلــی و خارجی هــم اضافه کــرد: حــدود ۵۰۰ میلیون تومــان این 
محصول فــروش رفته و مشــتری اصلی آن ســازمان صدا و ســیما بوده 
اســت زیرا نهاد دیگری در کشــور مجــوز اســتفاده از این دســتگاه را 
ندارد. در حال حاضر و به دلیــل وجود تحریم های بانکــی و انتقال پول، 
 صادرات نداریــم اما ایــن محصول قابلیت صادر شــدن به کشــورهای 

مختلف را دارد.
مدیرعامل شــرکت فرا افرند دربــاره حمایت هایی که از آنهــا برای تولید 
محصولات شــان شــده اســت، گفت: پارک پردیس کمک ها و عملکرد 
مثبت و برخورد مناســبی با ما همیشــه داشــته و دارد اما به طور کلی و 
در طول ســابقه مان خیلی از تسهیلات دولتی اســتفاده نکرده ایم. شاید 
به طور مســتقیم فقط یک مورد بوده که با ســفارش معاون فنی سازمان 
صدا و ســیما در ســال ۱۴۰۰ حــدود یک میلیــارد تومــان از صندوق 
 نوآوری و شــکوفایی اســتفاده و در حــال حاضر آخرین قســط های آن 

را پرداخت می کنیم.

با دستاورد محققان ایرانی؛

دیگرصدایرادیودرتونلهاقطعنمیشود

فناوری و 
اطلاعات

بازدید وزیر ارتباطات از عمان تل، پارک دیتا و شرکت 
پست عمان

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه سفر به عمان از عمان تل، شرکت پست 
و پارک دیتای این کشور بازدید کرد و در ملاقات با روسای آنها ضمن بررسی روند 
فعالیتشــان، در جریان برنامه های آنها قرار گرفت. به گزارش وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، »عیسی زارع پور« در ادامه ســفر به عمان پس از دیدار با وزیر 
ارتباطات و حمل و نقل این کشور به اتفاق هیات همراه از شرکت ارتباطات عمان 
موسوم به عمان تل به عنوان اپراتور غالب این کشــور بازدید کرد و با حضور در 
بخش های مختلف این اپراتور در جریان روند فعالیت این اپراتور عمانی قرار گرفت.
وی همچنین با »طلال بن سعید المعمری« رییس شرکت ارتباطات عمان دیدار 
و گفت  وگو کرد و در جریان برنامه های این اپراتــور ارتباطی عمان قرار گرفت. 
همچنین راه های توســعه همکاری بین این اپراتور با شــرکت های ایرانی بویژه 

شرکت ارتباطات زیرساخت مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
زارع پور پس از آن به شرکت پست عمان موسوم به اسیاد اکسپرس رفت و با حضور 
در این شــرکت از فرایند تجزیه مبادلات و ارسال مرسولات پستی در این کشور 
بازدید کرد. وزیر ارتباطات علاوه بر آن نشســت مشترکی با »ابراهیم بن سلطان 
الحوسنی« رئیس شرکت پست عمان برگزار کرد و در مورد همکاری های مشترک 

پستی به صحبت و هماهنگی پرداختند.
سپس زارع پور در مسقط راهی پارک دیتا شد و ضمن دیدار با »مقبول بن سالم 
الوهیبی« رییس شرکت عمان دیتا پارک، از بخش های مختلف این پارک بازدید 
کرد و در جلسه ای راهکارهای توسعه همکاری این مجموعه با طرف های ایرانی، 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
پیش از انجام این بازدیدها، در دیدار وزرای ارتباطات ایران و عمان، گزارشــی از 
برنامه ملی اقتصاد دیجیتال عمان ارائه شد و سعیدبن حمود المعولی وزیر ارتباطات 
و حمل و نقل این کشــور در مورد جزییات این برنامه توضیحاتی را ارائه کرد. در 
سفر زارع  ور به عمان، هیاتی شامل تعدادی از معاونان و مدیران عامل سازمان ها 
و شرکت های تابعه وزارت ارتباطات، برای مذاکره پیرامون همکاری های مشترک 

دو کشور، وی را همراهی می کنند.

تماس صوتی و تصویری به شبکه اجتماعی ایکس اضافه شد
ایلان ماسک اعلام کرد پلتفرم شــبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر سابق( نسخه 

اولیه تماس صوتی و تصویری را راه اندازی کرده است.
ایلان ماسک که مالک و مدیر فناوری »ایکس« اســت، در پستی در »ایکس«، 
کاربــران را دربــاره فعال کــردن ایــن ویژگی راهنمایــی کرد. ایــن ویژگی، 
جدیدترین مورد از سلســله تغییرات و ویژگی های جدیــد در پلتفرم »ایکس« 
 اســت که ایلان ماســک قصد دارد آن را به یک سوپر اپلیکیشــن همه منظوره 

تبدیل کند.
مالک میلیاردر ایکس پس از خرید ۴۴ میلیارد دلاری این شبکه اجتماعی در سال 
۲۰۲۲، نام آن را از »توییتر«، به »ایکس« تغییر داد و اعلام کرد این پلتفرم را به 
یک سوپر اپلیکیشن تبدیل خواهد کرد که مجموعه ای از خدمات از پیام رسانی و 

شبکه اجتماعی تا پرداخت نقطه به نقطه را میسر می کند.
ایلان ماسک با معرفی این ویژگی در اوت، اعلام کرده بود کاربران برای استفاده از 
امکان تماس صوتی و تصویری که در iOS اپل، اندروید گوگل و رایانه های شخصی 

قابل دسترس خواهد بود، نیازی به شماره تلفن ندارند.

گیاهی که وجود آلاینده ها را هشدار می دهد
محققان گیاهی را مهندسی کرده اند که در معرض مواد شیمیایی سمی خاص، 
رنگ قرمز به خود می گیــرد و به این ترتیــب وجود ماده خطرناک را هشــدار 
می دهد. کنترل آلاینده ها در محیط به وســیله نمونه بــرداری از خاک و دیگر 
روش های سنتی یک فرایند چالش برانگیز است. به همین دلیل محققان اکنون 
 گیاهی را مهندســی کرده اند که در معرض مواد شــیمیایی سمی خاص رنگ 

آن قرمز می شود.
چنین گیاهانی را می توان در مناطقی کشــت کرد که برای وجود آلاینده تحت 
نظارت هستند. به جای مراجعه مکرر به مکان مورد نظر و جمع آوری نمونه خاک، 
محققان می توانند تصاویر هوایی گیاهان را ردیابی کنند، اگر گیاهی قرمز رنگ 

شود، این بدان معنا است که آلاینده ای در محیط وجود دارد.
پژوهشگران دانشگاه کالیفرنیا در این تحقیق پروتئین های دریافت کننده گیاه 
»شــاهی )Arabidopsis thaliana(« را به طور ژنتیکی تغییر دادند.به طور 
معمول این پروتئین هــا با یکدیگر پیوند برقرار می کنند و نســبت به پروتئینی 
شناخته شده به نام  ABA واکنش نشان می دهند. این پروتئین به طور معمول در 

واکنش به شرایط خشکسالی ایجاد می شود.
هنگامیکه دریافت کننده هــای پروتئینی ABA را ردیابی کننــد، گیاه را وادار 
می کنند تا روزنه های ریز در برگ ها و ریشه را ببندد تا به حفظ آب در آن کمک 
کند. محققان دانشگاهی قبلی کشف کرده بودند با تغییر دریافت کننده پروتئین 
ها به شیوه ای که با مواد شیمیایی دیگر به غیر از ABA پیوند برقرار کنند، می توان 
واکنش های متفاوتی در گیاهان ایجاد کرد. بــرای این تحقیق دریافت کننده ها 
تغییر کردند تا با یک آفت کش بسیار ســمی به نام azinphos-ethyl پیوند 
برقرار کنند. پس از انجام چنین پیوندی، ریشه و برگ های گیاه که به طورمعمول 

سبز هستندبه رنگ قرمز درمی آیند.
مهم آنکه متابولیسم گیاه نیز در این فرایند تحت تاثیر قرار نمی گیرد و به عنوان 
مثال همچنان در شرایط خشکسالی آب ذخیره می شــود. به طور معمول این 

فناوری را می توان برای ردیابی مواد آلاینده دیگر به کار برد.

سنگ اندازی تراشه ساز کره جنوبی 
شرکت اس کی هاینیکس مخالفت خود را با ادغام شــرکت کیوشیا هولدینگ 
و وســترن دیجیتال اعلام و سرنوشــت یک قرارداد مهم میان آمریکا و ژاپن که 
ســالها تحت مذاکره بود را دچار ابهام کرد. شرکت اس کی هاینیکس که دومین 
ســازنده بزرگ تراشــه های حافظه در جهان و سهامدار غیرمســتقیم سازنده 
 تراشه ژاپنی کیوشــیا اســت، می گوید که این معامله، ارزش سهام این شرکت 

را کمتر می کند.
کیم ووهیون، مدیر ارشد مالی، کیم ووهیون به تحلیلگران گفت اس کی هاینیکس 
با توجه به تاثیر کلی بر ارزش سرمایه گذاری این شرکت در کیوشیا، در حال حاضر 
با این معامله موافقت نمی کند. این شرکت نه برای یک سهامدار بلکه برای همه 
ذینفعان از جمله خود کیوشیا تصمیم خواهد گرفت. وی افزود: اس کی هاینیکس 
به دلیل توافقات محرمانه بودن، نمی تواند دلایل مشخص تری را فاش یا درباره 

روند معامله اظهار نظر کند.
هنوز مشــخص نیســت که اعتراضات این تراشه ســاز کره جنوبی، چه تاثیری 
روی نتیجه این معامله خواهد داشــت. اس کی هاینیکس یک رقیب در تجارت 
تراشــه  های حافظه اســت و زمانی که کنسرســیومی تحت رهبری شــرکت 
Bain Capital سهام عمده کیوشــیا را از شرکت توشــیبا خریداری کرد، به 
 سهامدار غیرمستقیم کیوشیا تبدیل شــد، اما سهم دقیقش از این شرکت ژاپنی 

مشخص نیست.
بر اساس گزارش بلومبرگ، منابع آگاه اظهار کردند که با وجود مقاومت اس کی 
 Bain Capital هاینیکس، یک توافق ممکن است به زودی اعلام شود زیرا شرکت

و کیوشیا، سرگرم کار روی یک راهکار هستند.

اخبار

معاون پارلمانی رییس جمهور 
از خیز دولت برای تربیت ۵۰۰ 
هــزار نفر نیــروی متخصص 
اقتصــاد دیجیتــال خبر داد. 
به گزارش ایرنا، ســید محمد 
حسینی معاون پارلمانی رییس جمهور در گفت و گویی 
تاکید کرد: برنامه هفتم یک رویکرد ۵ ســاله در بخش 
های مختلف کشور است لذا ضرورت داشت که با دقت 
تنظیم شود و دولت در این راستا برنامه هفتم را براساس 
سیاست های ابلاغی و آسیب شناسی از ۶ برنامه قبلی و 
با تاکید و توصیه مقام معظم رهبری بر مبنای مســئله 

محوری تهیه کرده است.
وی افزود: در این برنامه موضوعاتی مانند رشد اقتصادی، 
کنترل تورم، ظرفیت های کشور در حوزه های مختلف 
از جمله ترانزیت، افزایش بهره وری، مشکلات صندوق 
های بازنشســتگی، اقتصاد دریامحور و اقتصاد رقومی 
)دیجیتال( مورد توجه قرار گرفته است. وی افزود: اهداف 
و سیاستگذاری های خوبی در برنامه هفتم در بخش های 
سیاسی، اقتصادی، سیاست خارجی و فرهنگی و آموزش 
و پرورش پیش بینی شــده اســت و با اجرایی شدن آن 
می توان شاهد گشایش های اقتصادی قابل توجهی بود.

معاون پارلمانی رئیــس جمهور بیان کــرد: در برنامه 
هفتم توســعه به موضوع پرورش در حوزه نهاد آموزش 
و پرورش، مهارت آموزی به جوانان و نوجوانان و اهمیت 
فضای مجازی، تاکید جدی شده است و در حوزه اقتصاد 
دیجیتال و فضای مجازی تکلیف شــده که ۵۰۰ هزار 

نیروی ماهر و متخصص تربیت شود.
معاون رئیس جمهور گفت: اینکــه بایدن می گوید اگر 
رژیم صهیونیســتی هم نبود ما آنرا ایجــاد می کردیم 
حاکی از آنست که استکبار از وجود خنجری بر پهلوی 

امت اسلامی ســود می برد اما شــرایط به گونه ای رقم 
خورده است که جنایت و وحشــیگری صهیونیست ها 
علیه زنان و کودکان بی دفاع و مظلوم فلسطین در سایه 
حمایت همه جانبه آمریکا و برخی کشورهای اروپایی، 
ماهیت واقعی آنها در دفاع از حقوق بشر را پیش دیدگان 
جهانیان قرار داده اســت و بی تردید بــا آگاهی ملت ها 
دیگر نمی توانند با شــعارها و وعده های فریبنده، رژیم 
تبهکار صهیونیستی را تقویت و تثبیت کنند، در واقع با 
بیداری و مقاومت مردم ستمدیده فلسطین و آگاه شدن 
افکار عمومی دنیا از حقایق منطقه، اســرائیل غاصب و 

حامیانش به پایان راه نزدیک شده اند.
وی افزود: رفتــار بی رحمانه رژیم جعلی و نامشــروع 
صهیونیســتی حاکی از اوج شــقاوت و قســاوت است 
و این جرثومه فســاد در ارتکاب جــرم و جنایت علیه 
انسان ها هیچ محدودیتی برای خود قائل نیست و آشکارا 
بیمارستان، مدرسه، کلیسا، مســجد، بازار، واحدهای 
مســکونی و محل تجمع مردم بی دفــاع را مورد حمله 
وحشــیانه قرار می دهد. البته این کار نشانه استیصال 
رژیم است چراکه توان مقابله با رزمندگان مقاومت در 
میدان نبرد را ندارد و برای جبران ناتوانی خود به کشتار 

گسترده و کودککشی روی آورده است.
معاون پارلمانــی رئیس جمهور عنــوان کرد: عملیات 
طوفان الاقصی در طول ۷۵ سال اشغالگری صهیونیست 
ها بی نظیر و بی بدیل بوده است، این عملیات برق آسا و 
هوشمندانه ضربه مهلکی به ارتش اشغالگر وارد کرد که 
به تعبیر رهبر فرزانه انقلاب دیگر قابل جبران و ترمیم 
نیست این عملیات پیروزمندانه و غافلگیر کننده نشان 

داد که رژیم صهیونیستی رفتنی است.
معاون رئیس جمهور در پاسخ به ســوالی درباره نقش 
اعتراض و راهپیمایی ملت هــای جهان در محکومیت 
جنایت های رژیم صهیونیســتی اظهار داشت: امروزه 
افــکار عمومی و اعتراضــات مردمی به ویــژه در قالب 
اجتماعــات گســترده و تــداوم مقاومــت می توانــد 

دولت هایی راکه از رژیم صهیونیســتی حمایت کرده و 
یا در قبال مظالمش ســکوت کرده اند، به عقب نشینی 
وادار نمایــد، همانگونه که کشــورهای خواهان عادی 
سازی روابط با اســرائیل پس از این اتفاقات تحت تاثیر 
واکنش های گســترده مردمی دیگر از عادی ســازی 
 دم نمی زننــد بلکه رفتــار ددمنشــانه صهیونیت ها 

را محکوم می کنند.
حسینی با اشاره به ویژگی های بارز برنامه هفتم توسعه 
تاکید کرد: برنامه هفتم یک رویکرد ۵ ســاله در بخش 
های مختلف کشــور اســت لذا ضرورت داشــت که با 
دقت تنظیم شــود و دولت در این راستا برنامه هفتم را 
براساس سیاست های ابلاغی و آسیب شناسی از ۶ برنامه 
قبلی و با تاکید و توصیه مقــام معظم رهبری بر مبنای 
مسئله محوری تهیه کرد و در آن موضوعاتی مانند رشد 
اقتصادی، کنترل تورم، ظرفیت های کشور در حوزه های 
مختلف از جمله ترانزیت، افزایش بهره وری، مشکلات 
صندوق های بازنشستگی، اقتصاد دریا محور و اقتصاد 

رقومی )دیجیتال( مورد توجه قرار گرفته است.

وی در پاســخ به ســوالی درباره تغییــرات زیادی که 
نمایندگان در مفاد این لایحه داشته اند، گفت: در ابتدای 
بررسی در کمیســیون تلفیق تغییرات زیادی در لایحه 
صورت گرفت و بعضاً معادل موادی که در لایحه وجود 
داشت احکام و مواد جدیدی به آن ملحق شد که بار مالی 
داشت و خلاف اصل ۷۵ قانون اساســی بود با توجه به 
اینکه شاکله لایحه نباید تغییر کند طی جلسات سران دو 
قوه و گفت و گو با اعضای کمیسیون این مشکل با تفاهم 

در حال حل و فصل است.
معاون پارلمانی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: اهداف 
و سیاســت های خوبی در برنامه هفتــم در بخش های 
سیاســی، اقتصــادی و فرهنگی و آمــوزش و پرورش 
پیش بینی شده اســت و با اجرایی شــدن آن می توان 
شــاهد گشــایش های اقتصادی بود. در این برنامه به 
موضوع پرورش دانش آموزان، مهارت آموزی و توجه به 
فضای مجازی تاکید جدی شده است و در حوزه اقتصاد 
دیجیتال و فضای مجازی تکلیف شــده که ۵۰۰ هزار 

نیروی ماهر و متخصص تربیت شود.

معاون رییس جمهور خبر داد؛

خیز دولت برای تربیت ۵۰۰هزار نیروی اقتصاد دیجیتال
News kasbokar@gmail.com

پیام رسان واتس اپ در جدیدترین نسخه برنامه خود، 
به پشــتیبانی از اندروید ۴.۴ کیت کت پایان داد و به 
سازگاری با سیســتم های عامل جدیدتر متمرکز شد. 
واتــس اپ، محبوب ترین برنامه پیام رســان در جهان 
است که ارتباطات شخصی و کاری را راحت تر کرده و 
در سطح بین المللی، جهانی شده است. به دنبال نفوذ 
جهانی این پیام رسان، قابل دســترس بودن آن تا حد 
ممکن، برای اکثریت کاربران سیســتم های معامل و 

نسخه های مختلف سیستم عامل، حائز اهمیت است.
همه کاربران با منابع فناوری قابل دسترس برای آنها، 
قادر به استفاده از اندروید ۱۴ نیستند بنابراین، برخی 
از آنها از نسخه های قدیمی اندروید نظیر اندروید ۴.۴ 
اســتفاده می کنند که به کیت کت هم معروف است. 

اکنون نســخه های آزمایشی بتا نشــان می دهند که 
واتس اپ در جدیدترین نســخه اپلیکیشن اندرویدی 

خود، به پشتیبانی از کیت کت پایان داده است.
این سیستم عامل در سال ۲۰۱۳ عرضه شده و موفقیت 
عظیمی کســب کرده بــود و یکــی از محبوب ترین 
نســخه های اندروید تا به امروز بوده است و همچنان 
توسط عده معدودی از کاربران اســتفاده می شود. تا 
ماه مه سال ۲۰۲۳، تنها ۰.۵ درصد از کاربران همچنان 
از دســتگاه مجهز به اندروید کیت کت برای دسترسی 
به فروشگاه گوگل اســتفاده می کردند. تعداد کاربران 
این نســخه اندروید، سال هاست که کاهش پیدا کرده 

و پس از انتشار اندروید جلی بین )اندروید ۴.۱-۴.۳(، 
پشــتیبانی گوگل را در ســال ۲۰۲۱ به طور کامل از 

دست داد.
طبق گزارش وب ســایت WABetaInfo، واتس اپ 
بالاخره در جدیدترین نســخه اپلیکیشــن اندرویدی 
خود، پشتیبانی از کیت کت را حذف کرد. با توجه به این 
که عده معدودی از این نسخه استفاده اندروید استفاده 
می کنند، حذف اقدامات برای این نسخه و تمرکز روی 
بهبود این پیام رسان در سیستم های عامل فعلی، اقدام 

خوبی به نظر می رسد.
مسلما واتس اپ نخستین یا آخرین اپلیکیشنی نیست 

که پشــتیبانی از اندروید کیت کت را حذف می کند. 
دراپ باکس هم سه سال پیش به پشتیبانی از این نسخه 
اندروید پایان داد و حتی پیش از آن، اندروید مســیج 
گوگل در ســال ۲۰۱۸ دیگر از این نسخه پشتیبانی 
نکرد. با وجود همه خاطره های خوبی که از اندروید ۴.۴ 
وجود داشت، دنیای فناوری به سرعت حرکت می کند 

و گاهی اوقات، بهتر است که به حرکت ادامه دهیم.
بر اســاس گزارش اندروید پلیس، واتس اپ در حال به 
روزرسانی نسخه های عمومی اپلیکیشن اندرویدی خود 
در هفته های اخیر بوده است. بزرگترین نسخه باثبات 
که تاکنون منتشر شده است، امکان سوئیچ بین چند 
حساب و استفاده از بیش از یک حساب واتس اپ در یک 

دستگاه را فراهم کرده است.

آخرین آمار منتشرشــده از میزان ثبت دامنه  در مرکز 
ثبت دامنه کشــوری حاکی است تاکنون یک میلیون 
و ۶۰۳ هزار و ۴۶۸ دامنه فعال فارسی به ثبت رسیده 
که در این میان پسوند دات آی آر )ir.( بیشترین دامنه  

فعال را دارد.
دامنه یا دامین در واقع همان آدرس اینترنتی است که 
شما با آن شناخته می شوید. این آدرس هرچقدر ساده تر 
و سرراست تر باشد بهتر است و کاربران بیشتری شمارا 
خواهند یافت. دامنه از دو بخش اصلی تشکیل شــده 
است؛ نام دامنه و پسوند دامنه، نام دامنه را شما تعیین 
می کنید و درصورتی که این نام آزاد باشــد می توانید 
آن را در اختیــار بگیرید. پســوند دامنه هم بســتگی 
 به نوع کار شــما و گاها به کشــوری که در آن هستید 

بستگی دارد.
در واقع نام دامنه بخشــی اســت که گویای نام برند 

یا فعالیت شــما بوده و آن را به دلخــواه خود انتخاب 
می کنیــد. پســوندهای مجــاز و معتبــر درواقــع 
پســوندهایی هســتند که توســط کمیته مخصوص 
 )ICANN( تأیید و تصویب پســوندها یعنی آیکــن
تأیید شده باشــند. نمونه های پســوندهای متداول 
com، org و ir هســتند و انتخاب نام دامنه مناسب 
و ســاده بســیار مهم بوده و همچنین در رتبه بندی 
 )Ranking( نتایــج جســت وجوی گــوگل نیــز 

تأثیرگذار است.
در ایــران، پژوهشــگاه دانش های بنیــادی از جمله 
مراکز اصلی برای ثبت دامنه های اینترنتی به شــمار 
می رود و هر کاربری که تمایــل به ثبت دامنه ای برای 
بازگشایی سایت خود داشــته باشد، باید به سایت این 
 مرکز یا یکی از نمایندگان فعال آن در ســطح کشور 

مراجعه کند.

این پژوهشــگاه همچنین آماری دقیق از دامنه های 
ایرانی را به دســت می دهد. مرکز ثبت دامنه کشوری 
ایــران زیرمجموعه پژوهشــگاه دانش هــای بنیادی 
اســت و وظیفه ثبت دامنه هــا در ایــران را برعهده 
دارد. شــاید گستره ی دامنه های ســطح بالایی مانند 
Com، Net، Org و Info کــه در سراســر وب 
وجود دارند و زمینه درخواســت برای ایــن دامنه ها 
در تمامی کشورها باز است، بســیار گسترده باشد که 
برآورد آماری دقیق از آن ها کمی مشــکل شــود، اما 
 مرکز ثبت دامنه آمار آخرین دامنه های ثبت شــده را 

به دست می دهد.
اما طبــق آخرین آمــار موجود در مرکــز ثبت دامنه 
کشــوری ایران، از ابتدای ثبت دامنه های فارسی در 
کشور تاکنون یک میلیون ۶۰۳ هزار و ۴۶۸ دامنه ثبت 
شده است و از بین پســوندهای ثبت شده ی فارسی، 

پســوند ir با یک میلیون و ۵۹۵ هزار و ۱۵۱ دامنه ی 
فعال در صدر قرار دارد. درواقع بیش ترین سهم متعلق 
به همین پســوند اســت؛ به طوری کــه از میان دیگر 
پسوندهای فارســی، هر کدام کمتر از ۵۰۰۰ دامنه را 

ثبت کرده اند.
دامنه هایی که بیشــتر از ۱۰۰۰ مورد ثبت شده دارند، 
co.ir با ۴۲۹۳ مورد، دامنه ایران با ۱۵۲۰ مورد و دامنه 
ac.ir با ۱۱۴۱ دامنه فعال هستند. هم چنین دامنه های 
دیگری وجود دارند که کمتر از ۱۰۰۰ مورد به نام آن ها 

ثبت شده است. 
دامنه id.ir با ۷۰۸ مورد، دامنه org.ir  با ۲۳۱ مورد، 
دامنه sch.ir  با ۲۱۶ مورد و دامنــه gov.ir با ۱۸۳ 
مورد نیز در رتبه های بعدی لیست قرار دارند. کمترین 
دامنه ثبت شده نیز متعلق به دامنه net.ir با ۲۵ دامنه 

فعال است.  

خداحافظی واتس اپ با کیت کت

تعداددامنههایفارسیافزایشیافت
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سبکزندگي

بيمارستان هاي كشور در خوشبينانه ترين 
حالت حدود20 هزار تخت مراقبت هاي 
ويژه كم دارنــد. درحال حاضر تخت هاي 
مراقبت هاي ويژه ازنظر تعداد استاندارد، 
فقط در حد 30 درصد نيازهاي كشور  را 

تامين كرده است. 
 كمبود تخت مراقبت هاي ويژه از جمله چالش هاي وزارت بهداشت 
و حوزه درمان دركشور است. مسئولان اين حوزه تاكنون چندين بار 

نسبت به ضعف سيستم درمان كشور در اين زمينه هشدار داده اند. 
روز گذشته رئيس سازمان نظام پزشكي با تاكيد بر اينكه درصورت 
توجه به بخش مراقبت هاي ويژه مي توان حدود 28 درصد ميزان مرگ 
و مير در اين بخش را كاهش داد، بار ديگــر از كمبود20 هزار تخت 

مراقبت هاي ويژه در كشور خبر داد. 
عليرضا زالي، در دومين كنگــره بين المللي مراقبت هاي ويژه كه در 
سالن همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد، با بيان اينكه امروز بيش 
از هر زمان ديگري نيازمند بازشناســي رشته هاي مراقبت هاي ويژه 
هســتيم، گفت: هرچه تاخير در اين رشته براي خدمات دهي ايجاد 

شود، مشكلات زيادي را در كشور ايجاد خواهد كرد. 
وي ادامه داد: اين تخصص براساس يك ديدگاه جامعه نگر به درمان هاي 
ديگر ايجاد شده كه ارائه نوعي خدمات جامع را در بر مي گيرد. ثابت 
شده كه هركجا مديريت به يك تيم متخصص تحت عنوان مراقبت هاي 
ويژه واگذار شده، ميزان مرگ و مير كاهش يافته است. درحال حاضر 
يك و نيم درصد مرگ و ميرها در كشور در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
اتفاق مي افتد. اين درحالي است كه با توجه ويژه به اين بخش، مي توان 
حدود 16 تا 28 درصد ميزان مرگ و ميرها در اين بخش را كاهش داد. 
رئيس سازمان نظام پزشكي با بيان اينكه توجه به مراقبت هاي ويژه، 
منافع زيادي براي جامعه دارد و با ايجاد بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
و استقرار متخصص اين رشته در آنها مي توان از ميزان مرگ و ميرها 
كاست، اظهار كرد: شرايط آينده كشــور ما به گونه اي است كه نياز 
ما به مراقبت هاي ويژه رو به افزايش اســت. سالمند شدن جمعيت 
يكي از عواملي است كه نياز ما را به اينگونه مراقبت ها افزايش مي دهد. 
همچنين از ديگر عوامل مي توان به تغيير سيماي بيماري ها در كشور 
اشاره كرد. يعني سيماي بيماري ها در كشور ما تغيير كرده است؛ مثل 
بروز بيماري هاي قلبي و عروقي كه اين بيماري علاوه بر قلب و عروق 
ديگر ارگان هاي بدن را نيز درگير مي كند و بنابراين نياز به مراقبت هاي 

ويژه را افزايش مي دهد. 

  سالانه 85 هزار سرطان جديد
زالي تغيير فرآيند سرطان ها در كشــور را از ديگر عوامل نياز ويژه به 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه دانست و گفت: پيش بيني مي شود كه هر 
ساله 85 هزار مورد جديد سرطان در كشور داشته باشيم كه براساس 
اين پيش بيني و با نگاهي آينده نگرانــه بايد طرح جديدي بر بخش 
مراقبت هاي ويژه داشته باشيم. عامل ديگر افزايش نياز ما در كشور 
به بخش هاي مراقبت هاي ويژه حوادث ترافيكي است، چراكه درمان 
و نگهداري افراد آسيب ديده از اين حوادث در بخش هاي آي سي يو و 

مراقبت هاي ويژه انجام مي گيرد.

   نياز به متخصص مراقبت هاي ويژه 
وي با تاكيد بر اينكه نياز ما به متخصص مراقبت هاي ويژه در سال هاي 
آينده افزايش مي يابد، گفت: بايد تمهيداتي در اين زمينه سنجيده 
شــود كه يكي از اين تمهيدات، تجهيز مراكــز مراقبت هاي ويژه به 
فناوري هاي جديد و نياز به بازســازي فناوري هاي اين بخش است. 
تجهيزاتي كه در بخش هاي مراقبت هاي ويژه درنظر گرفته مي شود، با 
ساير بخش ها تفاوت دارد زيرا علاوه بر كميت و تعداد آنها، كيفيت آنها 
نيز مهم است. نكته دوم بحث تغيير نگرش فرآيندهاي ساختاري در 
مجموعه هاي درماني ماست كه در گذشته از يك نگاه سنتي نشات 
 مي گرفت اما امروزه بخش مراقبت هاي ويژه نياز به سيســتم هاي 

جديد دارد. 
زالي با بيان اينكه مساله مهم ديگر در زمينه رشته هاي مراقبت هاي 
ويژه در نيروي انســاني اســت، تصريح كرد: مــا در زمينه نيروي 
انســاني به تربيت فــوق تخصــص در بخش هــاي مراقبت هاي 
ويژه نيــاز داريــم. درحال حاضر ما با دو مشــكل مواجه هســتيم 
كه يكي از مشــكلات ما ازنظر كمي و به لحاظ تعداد تخت اســت. 
تعداد تخت هاي ما در كشــور از حد اســتاندارد پايين تر اســت. به 
 صورتي كه اگر همه تخت ها را حســاب كنيم، چيزي حدود 15 تا
 20 هزار تخت مراقبت هاي ويژه نياز داريم و درحال حاضر تنها حدود 
5 هزار تخت در اين بخش ها داريم كه با كمك وزارت بهداشــت در 
سال آينده 1500 تخت به تعداد آنها اضافه خواهد شد. با اين وجود30 

درصد نياز ما به تخت تامين مي شود. 

  كيفيت تخت ها ؛ دومين چالش
رئيس سازمان نظام پزشكي افزود: مشــكل ديگر ما از نظر كيفيت 
تخت هاست. تخت هاي ما از نظر كيفي استاندارد نبوده و ما در بخش 

مراقبت هاي ويژه نگاهي انتزاعي داريم كه بايد اين نگاه تصحيح شود  
زيرا بخش مراقبت هاي ويژه بك آپ يك بيمارستان است. 

وي با تاكيد بر ساماندهي تعرفه هاي مراقبت هاي ويژه گفت: ساماندهي 
تعرفه هاي اين رشته بحث انتفاع يك گروه خاص نيست و سازمان هاي 
بيمه گر بايد ورود جدي به اين رشته داشته باشند. چراكه توجه به اين 
بخش از منظر اقتصادي نيز قابل دفاع است به اين صورت كه توجه به 

آن عوارض ناشي از بيماري ها و مرگ و ميرها را كاهش مي دهد. 
زالي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در رشته مراقبت هاي ويژه 
به دليل ماهيت فوق تخصصي آن افراد بسياري  مهارت هاي عمومي 
را در آن كسب مي كنند و بعد وارد آن مي شوند. اين درحالي است كه 
زماني كه متخصصان ما وارد بخش مراقبت هاي ويژه مي شوند درآمد 

آنها كاهش مي يابد. . 

رئيس ســازمان نظــام پزشــكي در پايــان تاكيد كــرد: بنابراين 
در ســال هاي آتي نيــاز ما بــه بخــش مراقبت هاي ويــژه چه به 
لحاظ كمــي و چه بــه لحاظ كيفــي افزايــش خواهــد يافت و 
اين نيازمند اســتقرار افــراد فوق تخصص در بخــش مراقبت هاي 
 ويژه اســت و بايــد در اين بخش هــا انضباطي حرفه اي مســتقر 

شود. 

رئيس سازمان نظام پزشكي مطرح كرد 

كمبود20هزارتختمراقبتويژه

قرص لاغري بخوريد  بيست كيلو وزن 
كم كنيد . اگر لاغر هستيد  قرص هاي 
چاقي بخوريد  و معجزه آن را د ر عرض 
د و هفته ببينيد . با ارسال پيامك بسته 

ويژه ما را د ريافت كنيد . 
اين ها بخشــي از جملات تبليغــات ماهواره اي اســت كه از 
كانال هاي مختلف فارسي زبان پخش مي شود ، با حجم بالاي 
تبليغ و بد ون د اشتن مجوز لازم. د اروهايي كه منشأ بسياري از 
بيماري هاي ناشناس و آسيب هايي است كه نمي توان نسبت 

به پخش كنند گانش اد عايي را وارد  د انست. 
گــرد ش مالي بســيار زياد  فروش ايــن نــوع از د اروها براي 
پخش كنند گان غيرمجاز آنقد ر بالاست كه سيستم پخش آن 

كاملا به روشي حرفه اي د رحال انجام است. 
د ر اختيار د اشتن ســامانه هاي پيامكي و استفاد ه از سيستم 
يكپارچه پخش محصولاتشــان د ر سراســر كشــور نشان از 
برنامه ريزي بد ون مجوز موسسات و قاچاقچياني د ارد  كه از خلا  
قانون هاي پيش گيرند ه سوءاستفاد ه كرد ه و جان مشتريان و 

مخاطبين تبليغات ماهواره اي را به خطر مي اند ازد . 
محمد  هاشــمي، مد ير روابط عمومي وزارت بهد اشت پيش از 
اين با اشــاره به افزايش تماس هاي تلفني هموطنان با مركز 
ملي اطلاع رساني د اروها و سموم وزارت بهد اشت د ر ارتباط با 
مصرف د اروهايي كه د ر شبكه هاي ماهواره اي تبليغ مي شوند ، 
گفت: از آنجا كه موارد ي از بستري د ر بيمارستان و مرگ ناشي 
از مصرف برخــي از د اروهاي كاهــش وزن از جمله فرآورد ه 
HERBAL SLIMMING گزارش شــد ه اســت، توجه 

هموطنان را به چند  نكته جلب مي نمايم. 
وي افزود : تهيه د ارو تنها بايد  از طريق سيستم د ارويي كشور 
اعم از د اروخانه ها و بيمارستان ها صورت گيرد  و حتي پزشك 
معالج هم مجاز به فروش د ارو يا فرآورد ه هاي د ارويي د ر مطب 

نيست. 
هاشــمي تاكيد  كــرد : از آنجاكه نظارت وزارت بهد اشــت بر 
د اروهاي ارائه شــد ه از طريق د اروخانه ها و بيمارســتان ها به 
واسطه كنترل د ائمي شــركت هاي توليد  كنند ه، وارد  كنند ه 
و شــركت هاي پخش د ارو صورت مي گيرد ، شهروند ان بد ون 
نگراني مي توانند  د اروي مورد  نياز خود  را از د اروخانه ها تهيه 

و استفاد ه كنند . 
هاشــمي با عنوان اين مطلــب كه فروش و تبليــغ د اروهاي 
تبليغي د ر شبكه هاي ماهواره اي صرفا جنبه سود جويي د ارد ، 
اظهارد اشــت: اغلب اين د اروها با اد عاي د اشتن مجوز وزارت 
بهد اشــت، مصرف كنند گان را به تهيه و مصــرف اين قبيل 

فرآورد ه هاي غيرمجاز ترغيب مي نمايند . 
عباس ياراحمد ي، مد ير حقوقي ســازمان غــذا و د ارو د رباره 
وجود  قوانين و ضوابط برخورد  با تبليغات د ارويي د ر شبكه هاي 
ماهواره اي فارســي زبان، گفت: چون به مد يران اين شبكه ها 
د سترسي ند اريم و آنها خارج از ايران فعاليت مي كنند  بنابراين 

قانوني هم د ر اين مورد  وضع نشد ه است. 
وي افزود : اما براي برخورد  با شــركت هاي د اخلي يا افراد ي 

كه توزيع كنند ه اين د اروها هســتند  قوانيني د اريم و د ر واقع، 
همان قوانين مصوب ســال 1334 و اصلاحات بعد ي و قانون 

تشكيلات وزارت بهد اشت كفايت مي كند . 
وي اد امه د اد : به طور خاص د ر ماد ه 18 قانون مربوط به مقررات 
امور پزشكي و د ارويي صراحتا آمد ه است كه اشخاصي كه د ر تهيه 
مواد  د ارويي به هر كيفيتي مرتكب تقلب شــوند  از آن جمله كه 
جنسي را به جاي جنس د يگر قلمد اد  كرد ه يا آن را با مواد  خارجي 
مخلوط سازند  و همچنين با علم به فساد  و تقلبي بود ن آن مواد  
براي فروش آماد ه و عرضه بد ارند  يا به فروش برسانند  يا د ارويي را 
به جاي د اروي د يگر بد هند ؛ د رصورتي كه استعمال مواد  د ارويي 
منحصرا علت فوت باشد  مجازات تهيه كنند ه اعد ام و د رصورتي كه 
 يكي از علل فوت باشــد  مجازات تهيه كنند ه حبس د ائم خواهد 

 بود .  وي همچنين با نام بــرد ن از افراد ي كه به عنوان نمايند ه 
فروش اين د اروها د ر شــبكه هاي ماهواره اي شــماره تلفن 
خود  را اعلام مي كنند ، افزود : بنابر تشــخيص قاضي حد اكثر 
 مجــازات پيش بيني شــد ه د ر قانــون براي چنيــن جرمي 

اعد ام است. 
مد يرحقوقي سازمان غذا و د ارو گفت: البته ما د ر اين پروند ه ها 
با افراد ي مواجه بود يم كه عمد تا به عنــوان كارمند  يا پيك يا 
تلفنچي استخد ام شــد ه بود ند  و چون معمولا اين شركت ها 
نشاني خود  را به هيچ مشــتري اي نمي د هند  بنابراين رد يابي 

آنها بسيار د شوار است. 
ياراحمد ي افزود : حتي د ر يكي از پروند ه هــا با فرد ي مواجه 
شد يم كه علاوه بر تبليغ براي فروش د ارو د ر شبكه ماهواره اي، 

نســبت به فروش لباس و كفش د ر د اخل كشــور هم تبليغ 
مي كرد . 

وي اد امه د اد : بازرســان ما د ر چند  پروند ه به طور شــبانه روز 
كار كرد نــد  تا توانســتند  عوامل ايــن شــركت ها را رد يابي 
كرد ه و بــا همكاري مامــوران انتظامي، بازد اشــت و تحويل 
مراجع قضايي شد ند  اما افراد  د ســتگير شد ه معمولا از سطح 
 مد ير شــركت فراتر نيســتند  و عوامل اصلي خارج از كشور 

حضور د اشتند . 
مد يرحقوقي ســازمان غذا و د ارو همچنين گفت: با توجه به 
اينكه توليد  و توزيع اين د اروها ســود د هي بسيار بالايي د ارد  
به طوري كه به گفته افراد  بازد اشت شد ه، بسته بند ي و توزيع 
د اروها د ر د اخل كشور گاه از 300 الي 1000 د رصد  براي اين 

افراد  سود آوري د اشته كه همين ارقام براي بسياري افراد  اين 
انگيزه را ايجاد  مي كند  كه وارد  اين عرصه شوند  د رحالي كه از 
قبح ماجرا هم بي اطلاعند  و نمي د انند  كه سلامت جامعه را با 
چه خطري مواجه مي كنند ؛ شايد  حتي بايد  براي اين افراد  هم 

فرهنگ سازي صورت بگيرد . 
ياراحمد ي د ر پايان با بيان اينكه غيــر از مواد  قد يمي قانون، 
هيچ تاكيد  جد يد ي براي ممنوعيت ايــن د اروها و برخورد  با 
عوامل توليد  و توزيع آن وجود  ند ارد ، خاطر نشان كرد : جلسات 
مشتركي بين مسئولان سازمان نظام پزشكي، وزارت ارشاد ، 
ســازمان غذا و د ارو و نيروي انتظامي د رحال برگزاري است 
تا آيين نامه ها و د ســتورالعمل هاي ويــژه اي د ر اين خصوص 

تد وين شود . 

وزارت بهد اشت نسبت به برخورد  با متخلفان هشد ار د اد 

سود1000درصديتوزيعداروهايماهوارهاي
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کشاورزي

رئيس سازمان د امپزشــكي گفت: 8/8 
ميليارد  تومان غرامت به خسارت د يد گان 
 VHS از پــرورش ماهي كــه از بيماري
خســارت د يد ه اند ، پرد اخت مي شــود  
به شــرطي كه بعــد  از اعلام ســازمان 
د امپزشكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ه باشند . مهد ي خلج د ر 
پاسخ به سوال مبني بر اينكه پرورش د هند گان ماهي عنوان مي كنند  
از غرامت حد ود  10 ميليارد  توماني خسارت د يد گان پرورش ماهي 
قزل آلا از ويــروس VHS، مبلغي د ريافــت نكرد ه اند ، گفت: مبلغ 
مذكور معاد ل 8 ميليارد  و 800 ميليون تومان است و ما به آن د سته 
از مزارع پرورش ماهي خســارت مي د هيم كه بعد  از اعلام سازمان 
د امپزشــكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ند . ولي به آن د سته از 
پرورش د هند گاني كه د ر مقابل اعلام خطر نسبت به ويروس توجهي 
نكرد ند  و به توليد  اد امه د اد ند  و باعث آلود گي ســاير مزارع شــد ند ، 

هيچگونه خسارتي پرد اخت نخواهيم كرد . 

  نيمي از مراكز پرورش قزل آلا، واجــد  د ريافت پروانه 
بهد اشتي نيستند 

رئيس سازمان د امپزشكي د ر پاسخ به سوال د يگري مبني بر اينكه 
طبق گفته پرورش د هنــد گان ماهي قزل آلا يكي از د لايل شــيوع 
ويروس VHS د ر بين مزارع پرورش ماهي، نزد يكي مزارع به يكد يگر 
بود ه است و چرا سازمان مجوزهايي را د ر فواصل نزد يك براي احد اث 
مزارع پرورش ماهي مي د هد ، گفت: 50 د رصد  مزارع پرورش قزل آلا 
واجد  د ريافت پروانه بهد اشتي نيستند  ولي به هرحال شكل گرفته و ما 
نتايج آن را مي بينيم. وي افزود : د ر آيند ه بايد  به د نبال تغيير باشيم و 
پرورش د هند ه خود ش الزامات پرورش را رعايت كند  و نسبت به آن 

متعهد  باشد . 

  نياز ايران به 700 ميليون تخم چشم زد ه ماهي قزل آلا
رئيس سازمان د امپزشكي كشور با بيان اينكه ويروس VHS يكي 
از خطرناك ترين بيماري ماهيان قزل آلاست، گفت: رد پاي ويروس 
مذكور از سال 1382 د ر كشــور تاييد  و به مراجع بين المللي اعلام 
شد ه است. وي افزود : با تغيير اقليم و گرم شد ن هوا، آب هاي سطحي 
كاهش مي يابد  و به اين ترتيب ويروس هايي از قبيل VHS موجب 
اثرگذاري بر ماهي  قزل آلا كه نوعي ماهي ســرد آبي است، مي شود . 
وي با اشاره به تعد د  مزارع پرورش ماهي و افزايش روزافزون آنها چه 
به لحاظ تعد اد  و چه به لحاظ توليد ، گفت: نياز سالانه به تخم چشم زد ه 

ماهي قزل آلا حد ود  650 تا 700 ميليون است د رحالي كه حد ود  200 
ميليون آن د ر د اخل تامين مي شود . 

  تخم ماهي قاچاق، عامل ورود  آلود گي به مزارع پرورش 
ماهي

رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: سازمان شيلات كميت تخم 
چشم زد ه ماهي را تعيين مي كند  و سازمان د امپزشكي د ر تعيين كميت 
و تعيين شركت وارد كنند ه آن نقشي ند ارد  بلكه فقط يك نقش حاكميتي 
را بر عهد ه د ارد . خلج اظهار د اشت: نظارت بر محصول وارد  شد ه بر عهد ه 

سازمان د امپزشكي است كه اين سازمان با اين موضوع به صورت جد ي 
برخورد  مي كند . رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: هم اكنون از 
كشورهاي مختلف مانند  فرانسه، د انمارك و اسپانيا با شرايط منطقي 
تخم چشم زد ه ماهي به كشور وارد  مي شود  و د ر 3 سال اخير حد ود  1122 
نمونه از همه محموله هاي وارد اتي برد اشت شد ه و 1608 آزمايش روي 
 VHS آنها انجام شد ه كه د رنتيجه آزمايشات هيچ گونه رد پايي از ويروس
د ر محموله هاي وارد اتي نبود ه است. وي افزود : اگر از طريق قاچاق محموله 
آلود ه وارد  مي شود ، ما نمي توانيم آن را كشف كنيم و اين وظيفه بر عهد ه 
ما نيست. به گزارش فارس، رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: براي 

آيند ه د ر پرورش اين ماهي بايد  به سمت تجهيز و سيستم هاي مد اربسته 
حركت كنيم و آب ورود ي و خروجي از استخرهاي مزارع پرورش ماهي 
مشخص باشد . خلج بيان د اشــت: د ر حال حاضر مزارع پرورش ماهي 
قزل آلا به شرايطي رسيد ه كه آماد گي مجد د  براي ريختن بچه ماهي را 

د ارد  مشروط بر اينكه ضوابط بهد اشتي د ر آن رعايت شود . 

  ويروس آنفولانزاي فوق حاد  پرند گان د ر ايران گرد ش 
ند ارد 

خلج با اشاره به آنفولانزاي پرند گان كه صنعت طيور و بهد اشت عمومي 

و همچنين سلامت انسان ها را د چار مخاطره جد ي مي كند ، گفت: بر 
اين اساس اكيپي از سازمان د امپزشكي و محيط زيست ساماند هي 
شــد  تا د ر مناطقی كه پرند گان مهاجر وجود  د ارند ، مراقبت هايي 

به عمل  آيد .
 رئيس سازمان د امپزشكي كشور اظهار د اشت: اين سازمان ساماند هی 
31 هزار و 394 نمونه از تعد اد  961 واحد  پرورش طيور صنعتي و 380 
روستا را انجام د اد  و روي اين نمونه ها بالغ بر 105 هزار آزمايش صورت 
گرفت. وي افزود : رهاورد  اين تلاش اين بود  كه ويروس آنفولانزاي فوق 

حاد  پرند گان د ر كشور د ر گرد ش نيست. 

رئيسسازماندامپزشكيخبرداد

پرداخت خسارت مشروط به پرورش د هند گان ماهي

رئيس شــوراي ملي زعفران نسبت به 
بي توجهي مسئولان به پروسه توليد تا 
بازار و صادرات زعفران طي ســال هاي 
گذشته انتقاد كرد و گفت: زعفران كالاي 
لوكس نيست و بايد نگاه به اين محصول 
به عنوان يك كالاي فوق اســتراتژيك براي كشــور تغيير كند. 
غلامحسين شافعي اظهار كرد: توليد زعفران طي سال هاي اخير 
افزايش مناسبي داشته و سطح زير كشت آن در كشور بالا رفته اما 
مشكلي كه در اين زمينه وجود دارد، اين است كه راندمان توليد 
زعفران در ايران در مقايسه با ديگر كشورها بسيار پايين تر است كه 
البته وزارت جهاد كشاورزي اقداماتي در اين زمينه انجام داده است. 

   طرح جامع زعفران از بايگاني خارج شود
وي افزود: راه حل مشكل توليد زعفران اجراي »طرح جامع زعفران« 
است كه سال ها پيش به تصويب رسيده اما اجباري نشد و به نظر 
مي رسد عمده ترين مشكل ســر راه اجراي اين طرح، بودجه بوده 
كه گريبان گير مسئولان شده است. شافعي ادامه داد: طرح جامع 
زعفران مي تواند بهره وري توليد را افزايش دهد و هرچه زودتر در 
كشور اجرايي شود و به توليد كمي و كيفي اين محصول استراتژيك 

كمك كند. 

   كشت زعفران فقط در مناطق كم  بارش
رئيس شــوراي ملي زعفران گفت: يكي از مشكلاتي كه در توليد 
زعفران وجود دارد، توســعه كشــت آن در همه مناطق كشــور 
است درحالي كه زعفران در شــرايط بحران آبي كه هم اكنون در 
كشــور به وجود آمده اســت، به عنوان محصولي كه مي تواند در 
 شرايط كم آبي رشد كند، بايد در مناطق كم آب و كم بارش توسعه

 يابد. 

   برند سازي براي زعفران ايراني ضروري است
شــافعي درباره مشــكلات صادرات زعفــران نيز اظهــار كرد: 
در بــازار جهاني زعفران بــا رقباي جديدي روبه رو هســتيم كه 
اصولي تر و علمي تر از ايران كار مي كنند امــا بايد بتوانيم ضمن 
حفظ بازار زعفــران ايراني در فضاي بين المللي، به برندســازي 
 زعفران كه مــورد بي مهري قرار گرفته اســت، بيــش از پيش 

توجه كنيم. 
   وصل شدن به مشتري نهايي بدون واسطه ها

رئيس اتــاق بازرگاني ايران بــا بيان اينكه طي ســال هاي اخير 
تلاشــي براي تثبيت زعفران ايراني در بازارهــاي جهاني انجام 
نشده است، گفت: يكي ديگر از مشــكلات صادرات زعفران اين 
است كه نمي توانيم مســتقيما محصول خود را به مصرف كننده 
برسانيم و در اين راه بيشــترين صادرات زعفران ايراني به وسيله  
واســطه هايي صورت مي گيرد كه آن را به نام خود به كشورهاي 
ديگر و مصرف كنندگان نهايي صادر مي كنند. وي افزود: شوراي 
ملي زعفران پيشنهاداتي در اين زمينه مطرح كرده كه با همكاري 
كميسيون كشاورزي مجلس اميدواريم بتوانيم برند ملي زعفران 
ايراني را بشناسانيم و مستقيما توليد خود را به مصرف كننده نهايي 

متصل كنيم كه در اين صورت ارزش افزوده چند برابر نصيب ايران 
و صادر كنندگان زعفران مي شود. 

   ضرورت توجه به صنايع تبديلي
به گزارش ايسنا، شافعي تصريح كرد: يكي ديگر از مشكلات موجود 
در بازار زعفران توجه نكردن به صنايع تبديلي است. درحالي كه در 

دپارتمان هاي بين المللي همواره شــاهد رونمايي از دستاوردها و 
محصولات حاصل از دو محصول عمده ايراني )زعفران و انار( هستيم. 

   زعفران تا پايان سال به بورس مي رود
50 درصد مسير ورود زعفران به بورس طي شده است و اميدواريم 
تا پايان سال اين اتفاق به طور كامل محقق شود. محمدرضا قدسي، 

مدير امور باغباني  سازمان جهاد  كشاورزي خراسان رضوي با اعلام 
اين خبر عرضه زعفران در بورس را كمكي به صادرات زعفران در 
سطح جهاني دانست و اظهار كرد: عرضه زعفران در بورس، اعتبار 
صادرات آن را در برند جهانــي افزايش مي دهد و اين اتفاق كمك 
شاياني به بازار زعفران خواهد كرد. وي با اشاره به اينكه سازمان جهاد 
كشاورزي براي بهبود كيفيت زعفران در مرحله توليد تلاش خود 

را كرده است، اظهار كرد: كارگزاران بورس بايد بقيه مسير را كامل 
كنند، البته تاكنون ميزاني از زعفران خريداري شده اما اين مقدار به 
اندازه كافي نيست. قدسي نارضايتي رئيس اتحاديه صادركنندگان 
زعفران استان از وضعيت بازار را ناشي از نوسان قيمت ها دانست 
 و گفت: اگر زعفــران وارد بورس شــود، شــاهد تثبيت قيمت 

خواهيم بود. 

زعفرانکالایفوقاستراتژیک

کشت زعفران فقط در مناطق کم بارش
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اصناف

د رحالي كه رئيس اتحاد يه بنكد اران مواد  
غذايي از تخفيف 50 د رصد ي تن ماهي 
و بي نصيب مانــد ن مصرف كنند گان از 
اين امر خبر د اد ه، د بير سند يكاي صنايع 
كنســرو اعلام كرد  واحد  هاي توليد ي 

زير پله اي براي افزايش فروش خود  تخفيف  قائل مي شوند . 
محمد  ميررضوي د رباره تخفيف 2500 توماني تن ماهي كه البته 
به جيب عمد ه فروشان مي رود ، گفت: واحد هاي توليد  تن ماهي كه 
استاند ارد  و تحت نظر وزارت بهد اشت هستند ، چنين تخفيف هايي 

را ارائه نمي كنند . 
وي قيمت مصوب هر قوطي تن ماهــي را 5600 تا 5700 تومان 
عنوان و اظهار كرد : طبق تفاهمنامه سند يكاي تن ماهي با سازمان 
حمايت مصر ف كنند گان و توليد كنند گان، قرار شــد ه است كه 
قيمت هر قوطي تن ماهي براساس نوع و وزن بين 5600 تا 5700 

تومان د رنظر گرفته شود . 
ميررضوي گفــت: ارائه تخفيف هاي 50 د رصــد ي براي فروش 
تن ماهي از ســوي واحد هــاي توليد ي غيرمجــاز كه اصطلاحا 
زيرپله اي ناميد ه مي شوند ، براي افزايش فروش صورت مي گيرد  
و خريد اران بايد  هنگام خريد  به برند  و علامت استاند ارد  تن ماهي 
توجه كنند . وي تعد اد  واحد هاي توليــد  تن ماهي را 120 واحد  
عنوان و اظهار كرد : از اين تعد اد  70 د رصد  آنها به صورت غيرمجاز و 
زيرپله اي ها فعاليت مي كنند .  د بير سند يكاي صنايع كنسرو ايران 
اد امه د اد : بســياري از واحد هاي توليد  تن ماهي به د ليل نظارت 
و كنترل از سوي ســند يكا، تمايل به عضويت د ر اين مجموعه را 
ند ارند .  وي با بيان اينكه وزارت بهد اشت و سازمان ملي استاند ارد  
برخورد هاي لازم را بــراي مقابله با واحد هــاي زيرپله اي انجام 
مي د هند ، گفت: واحد  هايي كه عضو ســند يكا هستند ، تن ماهي 

مرغوب و باكيفيت د ر بازار عرضه مي كنند . 
ميررضوي با بيان اينكه تن ماهي اســتاند ارد  ايراني قابل رقابت با 
محصول كشورهاي اروپايي و آســيايي است، اظهار كرد : سالانه 
صاد رات بسيار خوبي به كشورهاي اروپايي و آسيايي بد ون مشكل 

صورت مي گيرد . 
د بير ســند يكاي صنايع كنسرو ايران وزن اســتاند ارد  هر قوطي 
تن ماهي را 180 گرم عنوان كرد  و گفت: اگر واحد  توليد ي قصد  
كاهش وزن د اشته باشــد ، بايد  آن را روي قوطي د رج كند  و اگر 
حجم مواد  موجود  د ر قوطي كمتر از وزن د رج شد ه روي قوطي بود ، 

مصر ف كنند ه بايد  از مصرف تن ماهي صرف نظر كند . 
وي اد امه د اد : فروش تن ماهي 1200 توماني د ر حاشيه اتوبان ها 
غيرمنطقي است چراكه بسته بند ي هر قوطي تن ماهي 400 تومان 

هزينه د ارد  و با توجه به اينكه تن ماهي يك ماد ه غذايي مهم است، 
مصر ف كنند ه بايد  از خريد  اينگونه تن ماهي ها جد ا خود د اري كند . 

ميررضوي يكي د يگر از راهكارهاي تشخيص تن ماهي استاند ارد  
و سالم را توجه به كلمه »تن« روي بســته بند ي عنوان و اظهار 

كرد : مصر ف كنند گان بايد  هنــگام خريد  تن ماهي به تمام نكات 
توجه كنند . 

 رئيس اتحاد يه بنكد اران مواد  غذايي هشد ار د اد  

تخفيف50درصديتنماهيهايزيرپلهاي

اتحاديه هتلداران تهران در سال 1328 
همزمان با رشد و توســعه فعاليت هاي 
جهانگردي راه اندازي شد و پس از گذشت 
65 سال از تاسيس آن يكي از قديمي ترين 
اتحاديه ها در كشــور محسوب مي شود. 
اين اتحاديه از زمان تاسيس نقش موثر و بسزايي در توسعه هتل ها، 
كمك به تصويب قوانين مرتبط با اين صنعت و كاهش قوانين دست 

و پا گير داشته است. 
يكي از مهم ترين اموری كه توسط اين اتحاديه انجام مي شود، بحث 
درجه بندي هتل هاســت. در واقع همه ما مي دانيم كه هرچه يك 
هتل ستاره هاي بيشتري داشته باشد، شرايط رفاهي مطلوب تر و 
همچنين قيمت گران تري دارد. اگرچه اين سيستم تقسيم بندي و 
ستاره دهي به هتل ها همواره مورد اعتراض برخي از منتقدين بوده 
است اما هنوز هم به عنوان پذيرفته ترين طبقه بندي مراكز اقامتي در 
سراسر جهان كاربرد دارد.  البته اين نوع تقسيم بندي بر اساس تعداد 
ستاره ها را در بسياري از مراكز تفريحي- خدماتي و حتي رستوران ها 

شاهد هستيم. 
نوع سرويس دهي به مهمانان، ميزان حرفه اي بودن كاركنان هتل، 
محل قرارگيري هتل در شهر، امكانات ورزشي– تفريحي جانبي، 
نوع و تعداد رستوران و كافي شاپ هاي موجود، وسايل به كار رفته 
در اتاق ها و لابي هتل، امكانات ارتباطي و خدمات جانبي هر يك در 

كسب تعداد بيشتر ستاره هاي هتل تاثيرگذار هستند. 
در همين زمينه رئيس اتحاديه هتلداران اســتان تهران با تاكيد 
بر استانداردسازي هتل هاي اســتان تهران و واقعي كردن سطح 
خدمات آنها متناسب با ستاره اي كه دارند به »كسب وكار« مي گويد: 
55 درصد كل هتـل هاي تهــران درجه بندي شده اند كه از اين ميان 
برخي از آنها تاييد درجه شده اند، تعداد كمي كاهش درجه داشته اند 
و برخي نيز با اعلام تعطيلي موقت اقدام به بازسازي هتل هاي خود 
كرده اند. محمدعلي فرخ مهر با اشاره به استانداردسازي هتل هاي 
استان تهران و واقعي كردن سطح خدمات آنها متناسب با ستاره اي 
كه دارند، اظهار كرد: درجه بندي هتل هاي تهران توسط كميسيوني 
كه در سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري راه اندازي 
شده، آغاز شد و از مجموع هتل هاي استان تهران، بسياري از واحدها 

بازرسي و نظارت شدند. 
وي افزود: درجه بندي هتل ها پيش از استانداردسازي صورت گرفته و 
به هتل ها اين فرصت داده شده تا درجه و سطح استاندارد خود را ارتقا 
دهند تا پس از تاييد كميسيون، درجه  سلب شده بازگردانده شود. 

فرخ مهر خاطرنشان كرد: با توجه به هزينه بالاي بازسازي و ارتقاي 
سطح استاندارد هتل ها ، در اين بين واحدهايي هم هستند كه مثلا 
چهار ستاره بودند و دو ستاره شان گرفته شد و حالا ترجيح مي دهند 
با همان دو ستاره فعاليت كنند و نرخ خود را كاهش دهند، چرا كه 
فعلا شرايط ارتقاي درجه و هزينه كرد براي استانداردسازي را ندارند. 
وي تصريح كرد: چرا هتلي كه تازه ســاخته شده و شرايط خوبي 
دارد دوباره ملزم به اجراي طرح استانداردســازي مي شود و براي 
آن بايد هزينه  اضافه صرف كند؟! طرح ها بدون توجه به موقعيت و 
عمر هتل ها اجرا مي شوند؛ طرح همين مسائل باعث شد كه اتحاديه 

هتلداران با حمايت اداره ميراث فرهنگي و گردشــگري اســتان، 
درجه بندي هتل ها را آغاز كند.  رئيس اتحاديه هتلداران تهران در 
ادامه اظهار كرد: بعد از درجه بندي و سلب درجه از هتل ، آن واحد 
اقامتي مي تواند اقدام به استانداردسازي كند و هر زمان كه شركت 
مجري استانداردسازي و كميسيون درجه بندي اتحاديه كيفيت هتل 

را تاييد كرد ، درجه و ستاره  گرفته شده دوباره بازگردانده مي شود. 

400 هتل تا 11 سال آينده 
به گفته رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري، 
با توجه به سند چشم انداز 1404 و برنامه 20 ساله براي جذب 20 
ميليون گردشگر ورودي به ايران مي توانيم طي 11 سال آينده 130 

هتل 4 و 5ستاره خود را به بيش از 400 هتل افزايش دهيم. 
اين بدان معناست كه بايد به طور متوسط 20 تا 25 هتل در سال 

بسازيم كه براي رسيدن به اين هدف نيز برنامه ريزي صورت گرفته 
و با كمك بخش خصوصي مي توان ساخت اين هتل ها را به اتمام 
رساند.  رئيس اتحاديه هتلداران استان تهران نيز با تاييد اين خبر به 
»كسب وكار« مي گويد: ساخت 400 هتل تا سال 1404 دور از ذهن 
نيست. اگر اعتمادسازي اقتصادي در كشور ايجاد شود، آنقدر پول 

وجود دارد كه سرمايه گذاران به هتل سازي رو آورند. 
محمدعلي فرخ مهر با بيان اين مطلب اظهار كرد: قطعا ســاخت 
400هتل در كشــور تا 11 ســال آينده براي جذب 20 ميليون 
گردشگر عملي اســت، چراكه همين حالا نيز حدود 200 تا 300 
هتل در شرف ساخت است كه البته برخي از آنها مجوز گرفته  و هنوز 
كار را شروع نكرده اند و برخي هم درصدي از كار را عملياتي كرده اند. 
وي با تاكيد بر اهميت شرايط اقتصادي در سرمايه گذاري براي ساخت 
هتل ها تصريح كرد: اگر شرايط اقتصادي براي سرمايه گذاران ايمن شود، 

حتي مي توان بيشتر از 400 هتل در كشور ساخت.  فرخ مهر خاطرنشان 
كرد: اينكه براي ساخت هتل حتما بايد سرمايه گذاران خارجي وارد شوند، 
درست نيست، چراكه خودمان آنقدر سرمايه دار در كشور يا خارج از ايران 
داريم كه فقط به اعتماد و امنيت اقتصادي نياز دارند و اگر مطمئن شوند 
آينده  اقتصادي و سياسي كشور مثبت است، يقينا سرمايه هايشان را به 

ايران مي آورند. 

تاكيد بر اهميت حمايت بانك ها از صنعت هتل سازي
رئيس اتحاديه هتل ها و هتل آپارتمان هاي استان تهران با تاكيد 
بر اينكه سرمايه گذاري در هتل يكي از سنگين ترين فعاليت هاي 
اقتصادي دنياست، افزود: دو بخش هتل سازي و بيمارستان سازي 
در صنعت براي ســرمايه گذاري از حساســيت، زمان بــر بودن و 
سرمايه گذاري بالا برخوردار است و اين حركت ها نيز جز با كمك 

مالي از طرف بانك ها بــه نتيجه نمي رســد.  فرخ مهر همچنين 
خاطرنشان كرد: صرف نظر از موضوع ســاخت هتل هاي جديد و 
جذب سرمايه گذاران بيشتر، لازم اســت دولت و سازمان ميراث 
فرهنگي و گردشــگري حمايت جدي تــري از هتل هاي موجود 
داشــته باشــند.  به گفته وي، اگر نيم نگاهي به آنچه كه هستيم 
شود، يقينا ســطح خدمات اين هتل ها نيز افزايش خواهد يافت 
و زماني كه تعداد گردشگران بيشتر شــود، ديگر مشكلي از نظر 
خدمات دهي نخواهيم داشــت. رئيس اتحاديــه هتل ها و هتل 
آپارتمان هاي اســتان تهران بــا بيان اينكه ســاخت 400 هتل 
11 ســال زمان مي برد و بهتر اســت تا آن زمان از داشته هايمان 
حفاظت كنيم، افزود: اين موضــوع بارها با رئيس ميراث فرهنگي 
 و گردشگري مطرح شده است و خواهان جذب حمايت هاي آنها 

هستيم. 

 آينده  اقتصادي و سياسي مثبت، تضمين كننده ساخت 400 هتل در كشور

55درصدهتلهايتهراندرجهبنديشدند
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

بغض
  سمانه عاطف درخشان

بغض ها را بايد اعدام كرد
همان مترسك هايي كه بي دعوت مي آيند 

مي نشينند وسط گلويت
و تمام شعر هاي غمگين زندگي ات را مي خوانند. 

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

حتما شما هم همانند بسياري از افراد مي خواهيد يك كار با 
ســرمايه كم راه اندازي كنيد تا در نتيجه هم خودتان رئيس 
خودتان باشيد و هم بتوانيد مخارج زندگي خود را تامين كنيد. 
ما در اين مطلب براي شما پيشنهادهايي داريم كه مي توانيد با 
كمك آنها يك كار با سرمايه كم راه اندازي كنيد. اين كار ها نياز 
به سرمايه زيادي ندارند و اگر به كاري علاقه داشته باشيد و با 
پشتكار و تلاش آن را دنبال كنيد، اطلاعات خود را در آن زمينه 
افزايش دهيد حتما موفق خواهيد شــد. به ياد داشته باشيد 
قرار نيست با اين روش ها يك شبه ميلياردر شويد، موفقيت 
يك شبه وجود ندارد و براي رسيدن به موفقيت بايد تلاش و 

سرمايه گذاري )وقت، انرژي، پول( كنيد. 

۱- صنايع دستي و كارهاي هنري
كسب درآمد با اين روش كار ساده اي نيست. اما غيرممكن هم 
نيســت. افراد زيادي با فروش صنايع دستي و كارهاي هنري 
خود در جشنواره ها و نمايشگاه ها درآمدهاي ميليوني دارند و 
از اين كار با سرمايه كم سود زيادي عايدشان مي شود. طراحي 
و نقاشي، معرق كاري، مجسمه ســازي، كار با شيشه و فلز و 
جواهرسازي كارهايي نيستند كه همه هنر انجام آنها را داشته 
باشند. پس اگر در اين زمينه ها داراي مهارت هستيد، از همين 

امروز دست به كار شويد. به نكات ذيل توجه كنيد. 
– مي توانيد كارهاي خود را در گالري هاي هنري و نمايشگاه 
با هزينه اندك به نمايش بگذاريد و مشــتريان خود را بيابيد. 
براي فروش محصولات خود بهتر است با تكنيك هاي فروش و 

بازاريابي آشنا شويد و بر علم فروش خود بيفزاييد. 
– به نمايشگاه هاي هنري مراجعه كنيد و كارهايي كه در آنجا به 
فروش مي رسد را با كارهاي خود مقايسه كنيد، آيا آثار هنري 
شما به اندازه اي خوب هستند كه بتوانيد آنها را بفروشيد؟ علاوه 
بر اين با اين كار مي توانيد نمايشگاه ها و گالري هاي هنري كه 
براي آثار شما مناسب هستند را پيدا كنيد و همچنين با افراد 
حرفه اي كه معمولا در اين مكان ها هستند آشنا شويد و از آنها 

كمك و راهنمايي بگيريد. 
- بايد به خاطر داشته باشيد همانند هر كار ديگري براي اين كار 
نيز نياز به برنامه ريزي داريد و اينكه اين كار يك كار با سرمايه 
كم است، نياز به برنامه ريزي را برطرف نمي كند. بايد بدانيد چه 
افرادي مشتري شما خواهند بود، چقدر مي توانيد درآمد داشته 
باشيد، چه هزينه هايي بايد بپردازيد، به چه مجوزهايي نياز 
داريد، محصولات خود را بايد با چه قيمتي بفروشيد تا هم سودي 

عايد شما شود هم مشتري خود را حفظ كنيد و…
– اطلاعات تماس مشتريان خود را دريافت كنيد تا آنها را در 

جريان كارها و نمايشگاه هاي بعدي قرار دهيد. 

 ۲- ارائه مشاوره هاي خلاقانه و نو
مشــاور نوآوري و خلاقيت به ديگران، چه افراد چه كسب و 
كارها، كمك مي كنند تا مهارت هاي لازم براي اثربخشي بيشتر 
و موفقيت در بازارهاي رقابتي را ياد بگيرند؛ با تعريف مسائل و 
حل آنها و يافتن فرصت هاي جديد محصولات و خدماتي جديد 
توليد كنند. امروزه سازمان ها بدون خلاقيت و نوآوري موفق 

نخواهند بود. 

 ۳- طراحي داخلي
در صورتي كه به طراحي و دكوراســيون علاقه مند هستيد، 

طراحي داخلي مي تواند شغل ايده آل شما باشد. طراح داخلي 
وضعيـت داخلي ساختـمان را طـراحي و سازماندهي مي كند. 
 اين ســاختمان ها مي تواند خانه هاي شخـــصي، ادارات و 
شركت ها، هتل ها، رسـتوران ها و مغازه ها باشند. براي موفقيت در 
اين كار بايد فردي خلاق باشيد، داراي مهارت هاي ارتباطي موثر 

باشيد و بتوانيد زمان و كارهاي خود را به خوبي مديريت كنيد. 

 ۴- طراحي و ساخت طلا و جواهر
اين كســب وكار يك كار با ســرمايه كم و تــوأم با هنر 
اســت، در ايران هميشــه رونق دارد و درآمد خوبي براي 
شــما خواهد داشــت. اگر به اين كار علاقه مند هستيد و 
مي توانيد در آموزشــگاه ها اين هنر را آمــوزش ببينيد 
و به تنهايي يــا با همكاري طلاســازان ديگــر كارگاه 
 كوچك طلا و جواهر ســازي خود را حتــي در زير زمين
 خانه تان راه بيندازيد. محصولات جديد به طلا فروشي ها 
بفروشيد و از آنها ســفارش هاي جديد بگيريد )آنها مواد 
لازم كار را به شما خواهند داد( يا به بازسازي طلا و جواهرات 
دست دوم بپردازيد. همچنين مي توانيد در زمينه بدليجات 
مشغول به فعاليت شويد. با خلاقيت و پشتكار مي توانيد در 
اين كار به يك حرفه اي تبديل شويد و درآمد زيادي داشته 

باشيد. 

 ۵- بازاريابي شبكه اي
بازاريابي شــبكه اي )Network Marketing( نوعي شيوه 
فروش است كه در آن شركت ها محصولات خود را بدون تبليغ و 
واسطه به فروش مي رسانند و مشتريان بعد از خريد در صورت 
تمايل مي توانند محصولات شركت را بازاريابي كنند و سود 
بگيرند. درآمد در بازاريابي شبكه اي هم در ازاي فروش مستقيم 

كالا و هم در ازاي فروش از طريق زيرمجموعه كسب مي شود. 
در ايران سايت بازاريابي شــبكه اي وابسته به وزارت صنايع 
و معادن وضعيت شــركت هاي فروش مســتقيم و طرح هاي 
درآمدي آنها را بررسي مي كند كه مي توانيد براي اطمينان از 

درست بودن فعاليت 
شــركت ها يي كه در 
زمينه بازاريابي شبكه اي 
فعاليت مي كنند به اين سايت 
مراجعه كنيد. براي آشنايي بيشتر با كسب درآمد از طريق اين 
شبكه ها به اين شركت ها مراجعه كنيد و از آنها مشاوره بگيريد. 

۶- حسابداري
با شركت در دوره هاي آموزشي مي توانيد حسابداري ياد بگيريد 

و در شركت ها مشغول به كار شويد. 

  ۷- منشي گري و مسئول دفتر مديرعامل
تا چند سال پيش وظايف منشي ها پاسخگويي به تلفن ها، تايپ 
يا تندنويسي بود اما امروزه كار جمع آوري اطلاعات، پياده سازي 
و مستند سازي، وارد كردن اطلاعات در رايانه و پاسخگويي 

حرفه اي به تلفن را انجام مي دهند. 
تقاضا براي اين شغل زياد و به همان اندازه متقاضيان اين كار 
زياد هستند. شما مي توانيد با گذراندن دوره هاي آموزشي مثل 
آموزش مسئول دفتر حرفه اي و صرف هزينه اي اندك براي 
آموزش خود، خود را از ديگران متمايز كنيد. اين كار نيز يك 

كار با سرمايه كم است. 

 ۸- مراقبت از كودك يا سالمند
امروزه غالبا هم پدران و هم مادران هر دو شاغل هستند، اگر 
عاشق بودن در كنار كودكان و غرق شدن در دنياي جادويي 
آنان هستيد، اين كار گزينه مناسبي است. شما مي توانيد اين 
كار با سرمايه كم را پس از گرفتن مجوزهاي لازم جهت تاسيس 

مهدكودك آغاز كنيد. 

 ۹- تدريس خصوصي
چنانچه در زمينه اي خاص داراي مهارت هستيد، مي توانيد 
آن را به ديگران نيز بياموزيد و از اين راه كسب درآمد كنيد. 
تنها هزينه اي كه بايد بپردازيد هزينه هايي است كه بايد صرف 

بازاريابي و تبليغات براي يافتن مشتري كنيد. 
www. modiriran. ir

بازاريابي داده محور چيست؟
بازاريابي داده محور عبارت است از رويكرد بازاريابي 
براي حفظ مشــتري، با اســتفاده از داده ها و به 
ويژه رفتار مشتري، براي مشخص كردن اهداف، 
زمان بندي و محتواي تبليغات و بازاريابي. بازاريابي 
داده محور داراي 4 قانون اساسي است كه در زير 

آنها را شرح خواهيم داد. 
۱( بازاريابــي داده محور در مــورد تخصيص منابع 
بازاريابي است. اين منابع داده اي )بانك هاي اطلاعاتي( 
براي انتخاب روش هاي بازاريابي است كه بيشترين 

سود را توليد و از تبليغات كم سود اجتناب كند. 
۲( رفتار پيشــين و فعلــي مشــتري بهترين 
پيش بيني كننده رفتار آينده او است. پرونده سوابق 
مشتريان براساس ويژگي هاي جمعيت شناختي 
در پيش بيني احتمال ديدار يا خريد بعدي به اندازه 

پرونده رفتاري مشتري كارآمد نيست. 
۳( مشــتريان مي خواهند در بازي مصرف پيروز 
شــوند. آنها مي خواهند در مورد تصميماتی كه 
اتخاذ مي كنند، احســاس خوبي داشته باشند و 
تبليغات هاي بازاريابي )تخفيف ها، قرعه كشي ها، 
مزاياي خاص و غيــره( نيز بــراي ايجاد چنين 

احساساتي طراحي شده اند. 
4( بازاريابي داده محور حول اين موارد مي چرخد: 

عمل – عكس العمل – بازخورد – تكرار
بازاريابي با استفاده از داده هاي موجود از مشتري، 
تعاملي و بسيار تكامل يافته و با ارزش است. اما بايد 
كاملا بين بازارياب و مشتري صورت بگيرد. شما به 
عنوان بازارياب، بايد به آنچه مشتري توسط اقدامات 
خود يا حتي كارهايي كه انجام نمي دهد، مي گويد، 
گوش دهيد. داده هاي مشتري فقط براي پيش بيني 
فروش نيســت. بازاريابان مي توانند براي بهبود 
روابط مشتري نيز به خوبي از اين داده ها استفاده 
كنند. فورســتر مي گويد: فرودگاه ها از داده هاي 
به هنگام )real-time( و تكنولوژي تشــخيص 
براي شناسايي مسافران، بارها و پرسنل استفاده 
مي كنند تا گلوگاه ها را آزاد و از تاخيرها جلوگيري 
كنند. زماني كه پروازي كنسل شود، هر ايرلاين 
يك اپ دارد كه گزينه هاي رزرو دوباره را در زماني 
مختصر و كوتاه به مسافران پيشنهاد مي دهد. داده، 

نقطه آغازين تمام اين اتفاقات است.
www. hormond. com 

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اغلب اوقات چگونگي انجام يك مســئوليت از خود آن مسئوليت 
مهم تر است. 

 روش شما در به نتيجه رساندن فعاليت ها 
چيست؟

آيا فرايندمدار هستيد و كنجكاويد 
كه ببينيد چگونه اجزا و مراحل يك 
فعاليت به هم مرتبط مي شوند يا 
هدف مدار هستيد و روي خروجي 

بيشتر تاكيد داريد تا فرايند؟
چارچــوب  در  شــما  آيــا 

فرجه هــاي زمانــي كار مي كنيد 
 يــا جلوتــر از زمــان حركــت

 مي كنيد؟

آيا پروژه ها را مانند يك اكتشــاف در نظر مي گيريــد يا برنامه 
زمان بندي شده داريد؟

آيا دوست داريد به تنهايي كار كنيد يا ترجيح مي دهيد در تعامل با 
ديگران باشيد؟

هنگامي كه مهارت هاي تان را با روش هاي مورد علاقه تان در 
انجام كار، تركيب  كنيد، امكاناتي داريد كه شما را به سوي 

يك فعاليت كامل تر و جامع تر هدايت مي كند. 
در واقع منظور من اين است كه: 

- اگر به مديريت علاقــه داريد، پس آن 
را با روش كاري مــورد نظرتان هماهنگ 
  سازيد، آنگاه احســاس متعالي بودن

 خواهيد كرد. 
@PracticalManagement

روش كارتان را با مهارت های تان ارتباط دهيد

 )BI( هوش تجاري يا هوشمندي كسب وكار
هوش تجاري يا هوشمندي كسب  وكار )Business Intelligence( كه به 
اصطلاح BI خوانده مي شود، به فرايند تبديل داده هاي خام به اطلاعات تجاري 
و مديريتي گفته مي شــود كه به مديران سازمان كمك مي كند تا تصميمات 
خود را سريع تر و بهتر اتخاذ كنند و بر اساس اطلاعات صحيح، عملكرد درست و 

سنجيده اي از خود نشان دهند. 
به كمك سامانه هوش تجاري مي توان كاوش و تحليل اطلاعات را ساده كرد. 

امروزه با اطمينان كامل مي توان ادعا كرد كه استفاده از سامانه هوش تجاري 
)BI( مي تواند قدرت رقابت پذيري يك سازمان را افزايش دهد و از ديگر سازمان ها 
متمايز كند. اين راه حل اين امكان را به ســازمان ها مي دهد تا با به كارگيري 
اطلاعات موجود از مزاياي رقابتي و پيشرو بودن بهره برداري كنند. اين راه امكان 
درك بهتر تقاضاها و نيازمندي هاي مشتريان و مديريت ارتباط با آنان را ميسر 
مي سازد. اين راه حل اين امكان را به سازمان ها مي دهد تا بتوانند تغييرات مثبت 

يا منفي را حس كنند. 
در حال حاضر ســازمان هاي پيشــتاز در جهان صحبــت از ERP، CRM و 
… نمي كنند بلكه رويكرد آنها به سمت BI رفته اســت. سازمان ها به دنبال 
بهينه سازي فرايندها از طريق ارزيابي و بهبود عملكرد خود و زيرمجموعه هاي 
وابسته به خود هستند. افزايش كارايي عملكرد آنچه سرمايه گذاري شده، اهميت 
بيشتري پيداكرده اســت. در عصر اطلاعات، سازماني كه اطلاعات صحيح در 
اختيار دارد، داراي قدرت است. هر سازمان و شركتي كه از اين قدرت بهره مند 
باشد، در صنعت و حرفه خود در مقايسه با رقبا از جايگاه متمايزي برخوردار مي 
شود. سازمان ها و شركت ها، با سرعت حركت و تغيير مي كنند. اخذ اطلاعات 
صحيح در زمان صحيح اساس و پايه اين سازمان هاست. در سازماني كه BI در 
آن به كار گرفته مي شود، مديران مي توانند اطلاعات هزينه ها را از داخل سازمان 
استخراج كنند و بدانند كه هزينه ها چه هستند و تصميم هايي براي كاهش و 
حذف آنها بگيرند. تغييرات آينده را پيش بيني كنند و براي مسائل خود راه حلي 

مناسب داشته باشند. 
سرانجام، ساير اطلاعات مديريتي براي تصميم گيري در سازمان ها نيز وجود دارد 
كه نياز به تحليل  براي تصميم گيري دارد، مثل اطلاعاتي در حوزه ماموريت اصلي 
سازمان، اطلاعات منابع انســاني، اطلاعات توليد و ساخت، اطلاعات خدمات 

ارائه شده، فروش و …
تكنولوژي BI راه حلي براي به كارگيري اين اطلاعات و ايجاد هوشــمندي در 
مديران است كه آگاهانه تصميم گيري كنند و تصميم آنان مبني بر واقعيات و 

درك آگاهانه آنان از تغييرات فعلي و آتي و استفاده از سوابق در سازمان باشد. 
سازمان ها در جستجوي روش هايي ساده، براي دستيابي به اطلاعات كليدي 
از ميان حجم انبوهــي از اطلاعات بوده تا با تحليل آنها، عملكرد ســازمان را 
اندازه گيري و با اتخاذ تصميمات مناسب و به موقع افزايش بهره وري و كاهش 

هزينه هاي سازمان را برنامه ريزي كنند.
 

 )BI( فرايند اجراي سامانه هوش تجاري  
فرايند BI در سازمان ها يك فرايند پويا و تعاملي است. اين فرايند با يك سوال 
شروع مي شود و پاسخ هاي ســوالات در يك حلقه تكرار فراهم مي شود. اين 
پاسخ ها امكان تصميم گيري براي مديران را فراهم مي كند. برنامه ريزي و هدايت 

مرحله برنامه ريزي و هدايت در ابتدا و انتهاي فرايند BI عمل مي كند. 
در شروع متعاقب درخواست هاي مديران تصميم گير و سوالات از سيستم با 

فرمول كردن سوالات، برنامه ريزي براي پاسخ به سوالات شروع خواهد شد. 
تحليل و استخراج شاخص هاي كليدي عملكرد )KPI(: در اين مرحله، با 
مطالعه كسب و كار و برنامه هاي پيش روي سازمان، شاخص هاي كليدي عملكرد 
با بهره گيري از تجارب شركت در صنايع مختلف، مصاحبه با مديران ارشد سازمان 
و همچنين استفاده از نمونه هاي جهاني استخراج شده و مبناي اخذ اطلاعات از 

پايگاه هاي اطلاعاتي درون و برون سازماني مي شود. 
مرحله اخذ اطلاعات از پايگاه اطلاعاتي: در اين مرحله اطلاعات از كليه 
پايگاه هاي اطلاعاتــي )منابع اطلاعاتي( جمع آوري خواهند شــد. داده هاي 
جمع آوري شده از داده هاي خام هستند و آگاهي يا دانشي را به استفاده كننده 
اضافه نخواهند كرد. اين داده ها مي بايست پردازش و پالايش شوند در غير اين 

صورت هيچ نقطه روشني در آنها ديده نمي شود. 
پردازش اطلاعات: در اين مرحله داده هاي جمع آوري شده مجتمع خواهند 
شد، روابط بين آنها شناسايي و آناليز شده و در نهايت قابل استفاده خواهند شد. 
نمايش اطلاعات )داشبورد مديريتي(: اين موضوع را بايد بدانيم كه ابزارهاي 
گزارش گيري از كارايي لازم براي مديران برخوردار نيستند. اين ابزارها معمولا در 
محدوده سيستم هاي عملياتي به كار گرفته مي شوند و مديران استفاده موثري از 
آن نخواهند كرد. استقرار هوش تجاري )BI( در سازمان ها و استفاده از يك ابزار 
قوي راه حل ضروري براي آنهاست. داشبورد مديريتي ابزاري است كه به كمك 
شاخص ها، گزارش ها و نمودارها كه مديران با استناد به آن بتوانند در هرلحظه 
عملكرد سازمان را مشاهده و وضعيت تحقق اهداف استراتژيك را بررسي كنند. 
داشبوردها، مجموعه اي از شاخص هاي عملكردي )PI(، شاخص هاي كليدي 

عملكردي )KPI( و ساير اطلاعات مرتبط با سازمان و پيرامون آن هستند. 
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